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Protokół Nr LV/10 
z sesji Rady Miejskiej 

w dniu 23 kwietnia 2010 r. 
 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej - Bronisław Patynko o godz. 1000 w sali konferencyjnej  
nr 80 UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej otworzył obrady pięćdziesiątej piątej po wyborach,  
a zarazem czwartej w tym roku – sesji. Po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości 
oznajmił, iż zgodnie z podpisaną listą obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 21 
radnych, co wobec ustawowego składu rady wynoszącego 21 osób, stanowi kworum 
pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał.  
 

Listy obecności - stanowią załącznik Nr 1 
 

      W związku z tragiczną katastrofą samolotową pod Smoleńskiem, w której śmierć 
poniosło 96 osób, Przewodniczący poprosił wszystkich obecnych o powstanie  
i uczczenie minutą ciszy pamięć dla tych wszystkich, którzy tam zginęli. 
 
Następnie poprosił Panią Burmistrz o wręczenie nagród dla sportowców. 
Renata Surma - Burmistrz - korzystając z okazji w obecności państwa radnych chciała 
podziękować naszym bystrzyckim sportowcom z klubu „Reeves” za osiągnięcie 
wspaniałych wyników w Mistrzostwach Polski w wyciskaniu i wręczyć dyplomy gratulacyjne 
dla tych uczestników. Wręczyła dyplomy dla panów: Rafała Tarczewskiego, Patryka 
Kozieła, Wiesława Gilberta, Mateusza Żyły, Marka Suchodolskiego. Poza tym dyplomy też 
otrzymali: Paulina Wieczorek - uczennica bystrzycka w szkole w Dusznikach, która  
w Mistrzostwach Polski Juniorek w biatlonie zajęła III miejce, oraz Mateusz Wieczorek, 
który podczas Mistrzostw Polski Juniorów w biatlonie zajął II miejsce.  
 
Proponowany porządek dzienny obrad przesłany radnym przedstawiał się 
następująco:  
 
  1. Otwarcie obrad. 
  2. Powołanie sekretarza sesji. 
  3. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji rady. 
  4. Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2009. 
  5. Podjęcie uchwał w sprawach: 
      1) absolutorium dla burmistrza; 
      2) zmian w uchwale budżetowej Gminy Bystrzyca Kłodzka na rok 2010; 
      3) zabezpieczenia środków finansowych w budżecie gminy na rok 2011.  
  6. Informacje Burmistrza. 
  7. Zapytania radnych. 
  8. Informacje Przewodniczącego Rady. 
  9. Sprawy różne i wolne wnioski. 
10. Zamknięcie obrad.  
 
Przewodniczący poinformował, że podczas głosowania podniesione ręce liczone będą 
przez wiceprzewodniczącego rady - p. Andrzeja Wziątka.  
 
Pyta też,  czy Państwo radni lub Pani Burmistrz mają uwagi, bądź zgłaszają dodatkowe 
propozycje do proponowanego porządku dziennego? 
 
Renata Surma - Burmistrz - zgłosiła wniosek o dodanie do porządku dziennego dwu 
projektów uchwał w sprawie: 
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- stwierdzenia przejęcia pojazdu na własność gminy Bystrzyca Kłodzka (związane jest to  
   z pojazdem porzuconym, gdzie Policja prowadziła postępowanie i nie znaleziono  
   właściciela, a przepisy mówią, że taki pojazd staje się własnością gminy, a oprócz tego  
   gmina musi jeszcze uregulować kwotę 6 000 zł za postój tego pojazdu na określonym  
   parkingu) 
- utworzenia odrębnych obwodów głosowania, ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib  
  obwodowych komisji wyborczych (w związku z tym, że Marszałek Sejmu ogłosił termin  
  wyborów prezydenckich, więc aby nie zwoływać już sesji nadzwyczajnej, prosi  
  o  wprowadzenie tego projektu uchwały). 
 
W związku z tym, że nie było więcej propozycji do porządku dziennego - Przewodniczący   
poddał pod głosowanie wniosek p. Burmistrz.  
- Rada w obecności 21 radnych, w głosowaniu jawnym, 21 głosami za, jednogłośnie 
przyjęła wniosek o dodanie do porządku obrad projektu uchwały w stwierdzenia przejęcia 
pojazdu na własność gminy Bystrzyca Kłodzka, 
- Rada w obecności 21 radnych, w głosowaniu jawnym, 21 głosami za, jednogłośnie 
przyjęła wniosek o dodaniu do porządku obrad projektu uchwały w sprawie utworzenia 
odrębnych obwodów głosowania, ustalenia ich granic i numerów oraz siedzib   
obwodowych komisji wyborczych. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekty dodatkowych uchwał będą rozpatrywane  
w punkcie 5 - podjęcie uchwał, pod pozycjami 4 i 5. Następnie przystąpił do realizacji 
porządku dziennego zgodnie z rozesłanym zawiadomieniem na sesję oraz przyjętymi 
przed chwilą uzupełnieniami.  
 
Ad 2.  
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Powołania sekretarza sesji”. 
Poinformował, że zgodnie z przyjętym wnioskiem na sesji w dniu 29 grudnia 2006 r. 
obowiązki sekretarza są pełnione przez radnych według kolejności alfabetycznej.  
Na bieżącej sesji ta godność przypada radnemu Janowi Kunickiemu. 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o wybór sekretarza sesji w osobie 
radnego Jana Kunickiego.  
Rada w obecności 21 radnych, w głosowaniu jawnym, 20 głosami za, przy  
1 wstrzymującym się wniosek przyjęła.  
 
Ad 3.  
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Zatwierdzenia protokołu  
z ostatniej sesji”. Poinformował, że protokół z LIV sesji Rady Miejskiej  
z posiedzenia w dniu 26 marca był i jest nadal do wglądu w Biurze Rady Miejskiej. 
      W związku z tym, że nie wniesiono żadnych uwag, co do treści protokołu, 
Przewodniczący poddał pod głosowanie wniosek o jego przyjęcie. 
     Rada w obecności 21 radnych, w głosowaniu jawnym, 21 głosami za, jednogłośnie 
protokół przyjęła. 
 
Ad 4.  
Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu dotyczącego „Sprawozdanie z wykonania 
budżetu gminy za rok 2009”. Zacytował treść artykułu 18 ustęp 2 punkt 4 ustawy 
samorządowej, który brzmi: 
„Do wyłącznej właściwości Rady gminy należy: uchwalanie budżetu gminy, rozpatrywanie 
sprawozdania z wykonania budżetu oraz podejmowanie uchwały w sprawie udzielenia lub 
nieudzielania absolutorium z tego tytułu”   
       Zaś artykuł 199 ustęp 3 ustawy o finansach publicznych brzmi: „Organ stanowiący 
jednostki samorządu terytorialnego rozpatruje sprawozdanie z wykonania budżetu 
jednostki samorządu terytorialnego w terminie do dnia 30 kwietnia roku następującego po 
roku budżetowym i podejmuje uchwałę w sprawie absolutorium dla zarządu jednostki 
samorządu terytorialnego.” Przypomniał, że do Biura Rady wpłynęło w dniu 19 marca 
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bieżącego roku sprawozdanie opisowe z wykonania budżetu za rok 2009. 
Wszyscy radni otrzymali to sprawozdanie do swoich przegródek. Odbyły się posiedzenia 
wszystkich komisji stałych, na których sprawozdanie to było analizowane. Następnie 
poprosił Panią Burmistrz o przedstawienie części opisowej sprawozdania. 
Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że sprawozdanie z wykonania budżetu gminy 
za 2009 rok, sporządzono na podstawie sprawozdań przyjętych przez Regionalną Izbę 
Obrachunkową we Wrocławiu – Zespół w Wałbrzychu oraz sprawozdania z zakresu zadań 
zleconych gminie, przedłożonego poszczególnym dysponentom środków budżetu 
państwa. Budżet gminy na 2009 r przyjęty uchwałą Nr XXXV/324/08 Rady Miejskiej  
w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 19 grudnia 2008 r. zakładał: 

 planowane dochody budżetowe:    45 836 408 zł 

 planowane wydatki budżetowe:     45 817 316 zł 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące:  38 343 689 zł 

 planowane wydatki majątkowe:    7 473 627 zł 

 wynik budżetu- nadwyżka:           19 092  zł 

 planowane przychody :       2 000 000 zł 

 planowane rozchody :       2 019 092 zł 
 
Według stanu na 31 grudnia 2009 roku planowane pierwotnie wielkości uległy zmianie 
i wynosiły: 

 planowane dochody budżetowe:      44 238 610 zł 

 planowane wydatki budżetowe:        48 827 877 zł 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące:    43 963 666 zł  

 planowane wydatki majątkowe:        4 864 211 zł 

 wynik budżetu: deficyt           4 589 267 zł 

 planowane przychody:           7 018 359 zł 

 planowane rozchody:           2 429 092 zł     
   
W ciągu 2009 r. ujęte w budżecie wielkości uległy  następującym zmianom: 

 planowane dochody zmalały o :       1 597 798 zł  - tj. o  3,5 % 

 planowane wydatki wzrosły o :          3 010 561 zł  - tj. o  6,6 % 
w tym: 

 planowane wydatki bieżące wzrosły o:              5 619 977 zł -  tj. o   14,7 % 

 planowane wydatki majątkowe zmalały o:           2 609 416 zł -  tj.  o 34,9 %     

 planowany deficyt wzrósł o:                 4 608 359 zł   

 planowane przychody wzrosły o:                5 018 359 zł  

 planowane rozchody wzrosły o:                    410 000 zł 
 

           Po stronie planu dochodów zmniejszenia są głównie wynikiem: 
- braku realizacji udziałów w podatku dochodowym od osób fizycznych realizowanym  
  przez budżet  państwa: - 500 205 zł 
- brakiem realizacji dochodów ze sprzedaży mienia: - 6 902 771 zł 
- brakiem realizacji opłat od czynności cywilnoprawnych pobieranych przez urzędy  
  skarbowe: - 60 000 zł  
- brakiem realizacji opłat skarbowych: - 108 000 zł. 
   Mimo zmniejszenia globalnej kwoty planowanych dochodów w ciągu roku zostały 
pozyskane do budżetu Gminy dodatkowe źródła dochodów, były to: 
- dotacje na usuwanie skutków powodzi z budżetu państwa w kwocie: 2 497 590 zł 
- pomoc finansowa pozyskana na usuwanie skutków powodzi oraz pomoc dla powodzian  
  otrzymana od: Gminy Kaźmierz, Gminy Kleszczewo oraz od Województwa Opolskiego  
  w łącznej kwocie: 49 800 zł 
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- dotacje na remonty dróg transportu rolnego z Terenowego Funduszu Ochrony Gruntów  
  Rolnych w kwocie: 492 480 zł 
- dotacja na remonty dróg w ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych  
   2008-2011 w kwocie: 278 758 zł 
- środki z Unii Europejskiej na dofinansowanie projektów: 
a/ „Aktywizacja społeczna i zawodowa”: 239 920 zł 
b/ ”Zakup maszynowej techniki dla zimowej i  turystycznej dostępności Orlickich  
    i Bystrzyckich Gór”: 44 591 zł - I transza  
- dotacje pozyskane od Województwa Dolnośląskiego ramach na realizację następujących  
  zadań: 
a/ opracowanie miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego: 45 927 zł,   
b/ wymianę instalacji elektrycznej w budynku WDK w Idzikowie, kwota: 24 989 zł  
   w ramach Małej Odnowy Dolnośląskiej Wsi, 
c/ remont dachu WOK w Nowym Waliszowie, kwota: 25 000 zł, w ramach Małej Odnowy 
    Dolnośląskiej Wsi 
- dotacja z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego w kwocie: 85 000 zł na  
  wykonanie instalacji przeciwwłamaniowej i instalacji sygnalizacji alarmu pożaru w ratuszu 
- dotacja z Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej w kwocie: 100 000 zł na zadanie:  
   prace społecznie użyteczne oraz roboty publiczne na rzecz budownictwa socjalnego –  
   zwiększenie gminnego zasobu lokali socjalnych 
- zwiększenia subwencji oświatowej z rezerwy w kwocie: 181 497 zł 
- otrzymania nowych dotacji z budżetu państwa oraz zwiększenia kwot  dotacji wcześniej 
  przyznanych w łącznej kwocie: 900 147 zł, w tym między innymi: na pomoc dla  
  powodzian: 83 500 zł, na rzecz społeczności romskiej w Polsce na zadanie: "Nowy dom- 
  IV etap” 109 072 zł, na instalację monitoringu wizyjnego szkołach: 15 713 zł, na zakup  
  pomocy dydaktycznych do miejsc zabaw w szkole: 35 621 zł 
- dotacja z NFOŚiGW  na dofinansowanie zbierania porzuconych pojazdów wycofanych  
  z eksploatacji, kwota: 4 000 zł  
- darowizny na dzieci niepełnosprawne , na urządzenie placu zabaw, meble dla OSP  
   w łącznej kwocie: 15 200 zł 
 
Po stronie planowanych wydatków zwiększenie zostało skierowane głównie na: 
- remonty dróg 
- remonty budynków komunalnych 
- pokrycie straty Zarządu Budynków Komunalnych i SP ZOZ 
- budownictwo socjalne, dopłata do kosztów pobytu w DPS mieszkańców gminy, zasiłki  
  i pomoc w naturze,  
- remonty w szkołach: dach w Szkole Podstawowej  nr 1 w Bystrzycy oraz  remont placu  
  i wejścia  w Szkole Podstawowej nr 2 w Bystrzycy Kłodzkiej 
- utworzenie i wyposażenie pracowni przyrodniczej w Szkole Podstawowej nr 2 
- 4 projekty finansowane z Funduszu Mikroprojektów w ramach Programu Operacyjnego 
  Współpracy Transgranicznej:  
     a) Wilkanowsko-Rokynickie szkolne spotkania ponad granicą,  
     b) Promocja przygranicznych regionów turystycznych – zintegrowany system  
         prezentacji miast partnerskich,  
     c) Wzmacnianie powiązań transgranicznych poprzez rozwój współpracy jednostek  
          i organizacji miast,  
     d) Utworzenie regionalnego centrum informacji turystycznej i polsko-czeskiego centrum  
         szkoleń  
- opracowanie dokumentacji technicznych do projektów na 2010 rok z „Odnowy i rozwoju  
   wsi” dla Gorzanowa i Pławnicy , do projektu „Kraina Wspólnych działań”, „System  
   Fortyfikacji średniowiecznych”, „System tras spacerowych, rowerowych i biegowych  
   Góry Parkowej” 
- budowę oświetlenia drogowego w Nowym Waliszowie, w Starej Bystrzycy,  
  w Międzygórzu oraz opracowanie dokumentacji projektowej oświetlenia w Bystrzycy przy  
  ul. Orężnej, w Lasówce, w Starym Waliszowie i w Szklarce 
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- remonty wiejskich świetlic i domów kultury 
- remont muzeum 

 
      Realizacja budżetu gminy na  31 grudnia 2009 rok prezentuje się następująco:   

 wykonane  dochody budżetowe:  44 622 229 zł  - tj. 100,9 % planu 

 wykonane wydatki budżetowe:       7 517 100 zł  - tj.   97,3 % planu 
w tym: 

 wykonane wydatki bieżące:        43 057 976 zł  - tj.   97,9  % planu  

 wykonane wydatki majątkowe:      4 459 124 zł  - tj.    91,7 % planu 

 wynik budżetu: deficyt            - 2 894 871 zł  - tj.     63,1 % planu 

 wykonane przychody:       6 777 159 zł  - tj.     96,6 % planu 

 wykonane rozchody:              2 429 092 zł  - tj.    100,0 % planu 
 
     Na koniec 2009 roku budżet gminy zamknął się deficytem w wysokości: 2 894 871 
zł, mniejszym od planowanego o 1 694 396 zł. 
     Zmniejszenie deficytu budżetu to efekt: 
- wyższej realizacji dochodów budżetowych o 383 619 zł, tj. 0,9% 
- niższej w stosunku do planu realizacji wydatków bieżących o 905 690 zł, tj. o 2,9%   
  przy pełnej realizacji rzeczowej założonych zadań 
- niższej w stosunku do planu realizacji wydatków majątkowych o 405 087 zł, tj. o 8,3%  
  przy pełnej realizacji rzeczowej założonych zadań, za wyjątkiem dwóch zadań  
  z zakresu gospodarki komunalnej i ochrony środowiska na łączna kwotę: 241 200 zł,  
  finansowanych w formie pożyczki przez WFOŚiGW, które przeszły do realizacji   
 ”kasowej” na 2010 rok w związku z przesunięciem na ten rok wypłaty pożyczek oraz   
  zadania z zakresu bezpieczeństwa na kwotę: 48 213 zł w związku z wyczerpaniem  
  limitu posiadanych na ten cel środków w 2009 roku w budżecie Województwa  
  Dolnośląskiego. 
 
    Stan konta bankowego gminy na dzień 31 grudnia 2009 roku bez środków 
otrzymanych na 2010 rok wynosił: 1 752 915 zł. 
 
Na koniec 2009 roku na dług gminy w łącznej kwocie: 16 659 169 zł składały się: 

 kredyty i pożyczki: 16 072 158 zł 

 zobowiązania wymagalne: 587 011 zł 
w stosunku do wykonanych dochodów wskaźnik długu wynosi: 37,33 %. 
W związku z obsługą długu w 2009 r. gmina wydatkowała kwotę: 3 464 265 zł, w tym 
na: 

 raty kredytów i pożyczek: 1 864 092 zł 

 odsetki od kredytów i pożyczek: 515 324 zł 

 spłaty z tytułu udzielonych poręczeń dla ZOZ-u: 1 084 849 zł  
w stosunku do wykonanych dochodów wskaźnik obsługi długu wynosi: 7,76%. 
 
Wartość nominalna poręczeń (należność główna + odsetki) udzielonych przez gminę na 
koniec 2009 roku wynosiła: 6 156 423 zł, na kwotę tę składają się: 
- poręczenia dla SP ZOZ na kwotę: 6 020 741 zł, z tego: 
 - kredyt w BRE z 2006 r.:      4 811 580 zł 
 - pożyczka w BGK z 2005 r.: 1 209 161 zł  
- poręczenie dla ZWiK pożyczki z WFOŚiGW z 2009r. na kwotę: 135 682 zł.   

 
   Rozrachunki gminy na koniec 2009 roku prezentowały się następująco: 

 zobowiązania: 
- ogółem jednostek budżetowych: 1 345 365 zł, w tym wymagalne 0 zł 

      - ogółem zakładów budżetowych: 1 093 720 zł, w tym wymagalne: 587 011 zł 

 należności: 
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- ogółem jednostek budżetowych: 5 805 328 zł, w tym wymagalne: 4 654 413 zł 
- ogółem zakładów budżetowych:    2 041 430 zł, w tym  wymagalne: 1 728 365 zł. 
- gminy z tytułu kwot poręczeń spłaconych za  ZOZ: 8 128 621 zł, w tym  
  wymagalne: 1 188 000 zł 
- gminy z tytułu udzielonych pożyczek długoterminowych: 952 500 zł.  

 
      Wśród zobowiązań jednostek budżetowych główna pozycja to dodatkowe 
wynagrodzenie roczne za 2009 rok wraz z pochodnymi, którego termin wypłaty mija 
31.03.2010 r. 
Wymagalne zobowiązania wystąpiły jedynie w Zarządzie Budynków Komunalnych. 
  
      Z rozliczeń rocznych za 2009 rok wynika, że dochody podatkowe gminy uległy 
zmniejszeniu o 966 369 zł, z czego w wyniku: 

 obniżenia górnych stawek podatków, zastosowanych przez Radę Miejską  
               o kwotę:  800 263 zł, w tym:  
- w podatku od nieruchomości 519 694 zł 
- w podatku rolnym 158 446 zł  
- w podatku od środków transportowych 122 123 zł 

 udzielenia  ulg i zwolnień o kwotę: 47 919 zł, w tym:  
- w podatku od nieruchomości 47 919 zł 

 udzielenia umorzeń i odroczeń o kwotę: 118 187 zł, w tym:  
- w podatku rolnym 9 389 zł 
- w podatku od nieruchomości 87 372 zł 
- w podatku leśnym 124 zł 
- w podatku od środków transportowych 21 302 zł 

 
Rok 2009 zamknął się kwotą należności gminy z tytułu dochodów budżetowych  
w wysokości: 5 805 328 zł, w tym: 

 należności główne: 4 554 411 zł, w których zaległości stanowią: 4 551 546 zł 

 odsetki za nieterminowość: 1 250 917 zł 
 

     Na koniec 2009 roku w stosunku do 2008 roku należności wymagalne z tyt. dochodów 
budżetowych wobec gminy wzrosły łącznie o kwotę: 130 790 zł, główna pozycja na której 
wystąpił przyrost zaległości to prowizja z budżetu państwa za windykację zaliczki 
alimentacyjnej i funduszu alimentacyjnego. 
 
      W ubiegłych latach kwoty zaległości wynosiły: 
- za 2007 r.: 4 078 115 zł 
- za 2008 r.: 4 420 756 zł. 
Największym dłużnikiem gminy jest Bystrzycka Fabryki Mebli w upadłości z kwotą 
zobowiązań z tytułu należności podatkowych  1 913 080 zł. 

 
Szczegółowo stan zaległości gminy przedstawia się następująco:  

 

Lp Wyszczególnienie 

  

stan na 
31.12.2008r. 

stan na 
31.12.2009r. 

%            
( kol.4/3 

) 
struktura 

1 2 3 4 5 6 

1 
podatek w formie karty 
podatkowej 72 250 74 368 102,9% 1,6% 

2 podatek od nieruchomości 2 999 831 2 886 747 96,2% 63,4% 

3 podatek rolny 145 961 151 171 103,6% 3,3% 

4 podatek leśny 3 469 2 465 71,1% 0,1% 
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5 
podatek od środków  
transportowych  72 667 54 997 75,7% 1,2% 

6 podatek od spadków i darowizn 3 034 3 113 102,6% 0,1% 

7 
podatek od czynności 
 cywilnopraw. 21 990 20 371 92,6% 0,4% 

8 podatek od posiadania psów 1 085 0 0,0% 0,0% 

9 Razem podatki:  3 320 287 3 193 232 96,2% 70,2% 

10 
opłata za wieczyste 
użytkowanie 33 489 28 589 85,4% 0,6% 

11  opłata od posiadania psów   1 360   0,0% 

12 Razem opłaty 33 489 29 949 89,4% 0,7% 

13 wpływy ze sprzedaży mienia  41 153 39 413 95,8% 0,9% 

14 czynsze dzierżawne 82 664 94 331 114,1% 2,1% 

15 Razem dochody z mienia 123 817 133 744 108,0% 2,9% 

16 mandaty straży miejskiej 51 085 32 213 63,1% 0,7% 

17 
zaliczka alimentacyjna prowizja 
BP 852 252 1 034 361 121,4% 22,7% 

18 inne  dochody 39 826 128 046 321,5% 2,8% 

19 Razem pozostałe dochody 943 163 1 194 620 126,7% 26,2% 

20 
Ogółem należności 
 wymagalne  4 420 756 4 551 545 103,0% 100,0% 

 
Realizacja dochodów budżetowych: 

 Plan pierwotny:   45 836 408 zł 

 Kwota zmiany planu   - 1 597 798 zł 

 Plan na 31.12.2009:  44 238 610 zł 

 Wykonanie      44 622 229 zł  

 % wykonania planu           100,9 % 
      Realizację dochodów według głównych grup źródeł prezentuje poniższa tabela,  
a szczegóły przedstawia załącznik nr 4 do sprawozdania przedłożonego radnym - 
planowane i wykonane dochody w pełnej klasyfikacji budżetowej. 

L
p 

Wyszczególnienie 

Realizacja 
dochodów 
za 2008 

rok 

Dochody za 2009r. wg grup 

Plan na 
2009r. 

Wykonani
e za 

2009r. 

%                 
(kol.5/4 ) 

%                 
(kol.5/3 ) 

1 2 3 4 5 6 7 

I Dochody majątkowe 6 134 197 2 059 592 2 038 264 99,0% 33,2% 

II  Dochody bieżące 
39 229 

911 
42 179 

018 
42 583 

965 101,0% 108,5% 

1 Podatki  i opłaty lokalne  8 302 469 8 294 576 8 569 502 103,3% 103,2% 

2 
Udziały w podatkach 
budżetu centralnego 6 804 385 5 948 511 5 916 695 99,5% 87,0% 

3 
Dotacje celowe z bud. 

państw 
9 601 399 

10 579 
533 

10 515 
673 

99,4% 109,5% 

4 Subwencja ogólna 
12 386 

164 
14 333 

023 
14 333 

023 100,0% 115,7% 

5 
Pozostałe dotacje i 
dofinaUE 143 012 603 942 628 855 104,1% 439,7% 

6 Pozostałe dochody własne  1 992 482 2 419 433 2 620 217 108,3% 131,5% 

  Ogółem dochody  
45 364 

108 
44 238 

610 
44 622 

229 100,9% 98,4% 
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   Udział poszczególnych grup dochodów w kwocie ogółem prezentuje poniższy wykres: 

Struktura wykonanych dochodów w 2009 roku

Pozostałe 

dochody 

własne 

6%Pozostałe 

dotacje i 

dofinans.

1%

Dotacje celowe 

z budżetu 

państwa:

24%

Dochody 

majątkowe

5% Podatki  i 

opłaty lokalne 

19%

Udziały w 

podatkach 

budżetu 

centralnego

13%

Subwencja 

ogólna

32%

 
 

Realizacja wydatków budżetowych 

 Plan pierwotny:   45 817 316 zł 

 Kwota zmiany planu       3 010 561 zł 

 Plan na 31.12.2009   48 827 877 zł 

 Wykonanie     47 517 100 zł    

 % wykonania planu                       97,3 % 
 

Realizację wydatków według głównych grup  prezentuje poniższa tabela 
 

Lp. Wyszczególnienie 
Wykonanie  
za 2008 r. 

2009 rok  

Plan  Wykonanie  
% 

(kol.5/4) 
%              

(kol.5/3) 

1 2 3 4 5 6 7 

 I wydatki majątkowe 8 658 261 4 864 211 4 459 124 91,7% 51,5% 

 II wydatki bieżące 41 668 074 43 963 666 43 057 976 97,9% 103,3% 

  w tym:           

 1 
wynagrodzenia i 
pochodne od wyn. 13 855 943 13 543 582 13 489 775 99,6% 97,4% 

 2 obsługa długu 2 097 533 1 655 905 1 600 172 96,6% 76,3% 

 3 dotacje 4 456 840 4 360 313 4 281 848 98,2% 96,1% 

 4 pozostałe wydatki 21 257 758 24 403 866 23 686 181 97,1% 111,4% 

  Razem 50 326 335 48 827 877 47 517 100 97,3% 94,4% 
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Struktura wykonanych wydatków w 2009 roku przedstawia się następująco: 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Realizacja przychodów budżetu: 

 Plan pierwotny:    2 000 000 zł 

 Kwota zmiany planu                       5 018 359 zł 

 Plan  na 31.12.2009 r.             7 018 359 zł 

 Wykonanie                          6 777 159 zł     

 % wykonania planu                               96 6 % 
 

Szczegółową informację o przychodach budżetu przedstawia tabela: 

Lp. Wyszczególnienie 
Plan 

pierwotny 
Kwota 
zmiany  

Plan po 
zmianie  

Wykonanie  %  

1 2 3 4 5 6 7 

I 
Przychody 
długoterminowe 2 000 000 5 018 359 7 018 359 6 777 159 96,6% 

  w tym:           

1 
Kredyt do zaciągnięcia  
w 2009 r.   2 000 000 3 000 000 5 000 000 5 000 000 100,0% 

2 Pożyczki z WFOŚiGW   241 200 241 200 0   

3 

Spłata pożyczek 
  udzielonych przez gminę: 
ZBK   470 000 470 000 470 000 100,0%  

4 
Wolne środki z lat 
ubiegłych   1 307 159 1 307 159 1 307 159 100,0% 

 
Na koniec roku należności gminy z tytułu udzielonych pożyczek długoterminowych 
wynoszą łącznie: 952 500 zł, w tym: 
- SP ZOZ Bystrzyca Kłodzka: 600 000 zł 
- Miejsko Gminny Ośrodek Kultury: 312 500 zł 
- Towarzystwo Przyjaciół Gorzanowa: 40 000 zł. 
 
 
 
 

Struktura wykonanych wydatków w 2009 roku 

pozostałe 

wydatki

51%

wydatki 

majątkowe

9%

wynagrodzenia

28%

obsługa długu

3%

dotacje

9%
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Realizacja rozchodów budżetu: 

 Plan pierwotny:         2 019 092 zł 

 Kwota zmiany planu                       410 000  zł 

 Plan  na 31.12.2009 r.                2 429 092 zł 

 Wykonanie                      2 429 092 zł 

 % wykonania planu         100 % 
 

Szczegółową informację o rozchodach budżetu przedstawia tabela 
 

Lp Wyszczególnienie 

Rozchody budżetu w 2009 roku 

Plan 
pierwotny 

Kwota 
zmiany  

Plan po 
zmianie  

Wykonanie  % 

1 2 3 4 5 6 7 

I Rozchody długoterminowe 2 019 092 
410 
000 

2 429 
092 2 429 092 100,0% 

  w tym:            

1 Spłaty kredytów  (kapitał) 1 864 092 0 
1 864 

092 1 864 092 100,0% 

1a   -Spłata kredytu BGK z 2002 r. 390 000   390 000 390 000 100,0% 

1b   -Spłata kredytu BGK z 2003 r. 184 992   184 992 184 992 100,0% 

1c   -Spłata kredytu PKO z 2005r.  251 604   251 604 251 604 100,0% 

1d   -Spłata kredytu BGK z 2006r. 399 996   399 996 399 996 100,0% 

1e 
  -Spłata kredytu Bank Pocztowy  
z 2008 r. 637 500   637 500 637 500 100,0% 

2 Spłata pożyczki z 2008 r. WFOŚiGW  41 000 -41 000 0 0   

3 Pożyczki udzielone przez gminę 114 000 
451 
000 565 000 565 000 100,0% 

3a  - Pożyczki udzielone dla MGOK 114 000 
111 
000 225 000 225 000 100,0% 

3b  - Pożyczka dla SP ZOZ   
300 
000 300 000 300 000 100,0% 

3c 
 - Pożyczka dla Towarzystwa 
Miłośników Gorzanowa   40 000 40 000 40 000 100,0% 

 
Realizacja przychodów i kosztów w zakładach budżetowych 
      W formie zakładu budżetowego prowadzony jest Zarząd Budynków Komunalnych  
w Bystrzycy Kłodzkiej. 
Realizacja planu finansowego jednostki przedstawia się następująco:  
 Przychody:   

Plan po zmianach:          5 727 186 zł 
Wykonanie:                   6 622 538 zł 
% realizacji:                115,6  % 

 Koszty 
Plan po zmianach:          5 727 186 zł 
Wykonanie:                6 690 556 zł 
% realizacji:                            116,8 % 

 Wynik finansowy- strata:     - 68 018 zł  
 Należności:           2 041 431 zł, w tym: wymagalne: 1 728 365 zł   
 Zobowiązania:           1 093 720 zł, w tym: wymagalne:    587 011 zł 
  Stan środków obrotowych:  - 434 769 zł 
     Przyczyny ujemnego stanu środków obrotowych to wzrost wartości odpisów 
aktualizujących należności o 462 865 zł w ciągu 2009 roku mimo wzrostu wartości 
należności w tym okresie o 172 635 zł i spadku zobowiązań o 238 738 zł. 
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     Wzrost wartości odpisów aktualizujących należności z 695 085 zł według stanu na 
31.12.2008 r. na 1 157 950 zł na koniec 2009 rok sygnalizuje, że większość 
zarachowanych w księgach ZBK należności to kwoty wątpliwe, prawdopodobnie 
nieściągalne. 
 
      Realizacja przychodów i kosztów  w gospodarstwie pomocniczym: 
W formie gospodarstwa pomocniczego jest prowadzone Centrum Integracji Społecznej 
przy Ośrodku Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej. 
 
Realizacja planu finansowego jednostki przedstawia się następująco: 
 Przychody: 

Plan po zmianach:         1 055 085 zł 
Wykonanie:                   1 085 480 zł 
% realizacji:                98,3  % 

 Koszty 
Plan po zmianach:         1 055 085 zł 
Wykonanie:                  1 093 770 zł 
% realizacji:                   99,1% 

 Wynik finansowy- strata:    -  8 290 zł 
 Należności:             11 403 zł, w tym: wymagalne: 0 zł 
 Zobowiązania:            18 349 zł, w tym: wymagalne: 0 zł 
 Stan środków obrotowych:     5 219 zł 
 
      Realizacja dochodów i kosztów przez Gminny Fundusz Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej: 
 Dochody: 

Plan po zmianach:              169 980 zł 
Wykonanie                          134 104 zł 
% realizacji:                            78,9 % 

 Koszty 
Plan po zmianach:             174 980  zł 
Wykonanie:                      132 086  zł 
% realizacji:                  75,5  % 

 Należności:                        0 zł 
 Zobowiązania:                           173 zł, w tym: wymagalne: 0 zł 
 Stan środków obrotowych:   11 908 zł  
 
         Realizacja przychodów i kosztów  przez gminne instytucje kultury 
1/ Biblioteka Publiczna: 
 Przychody: 

Plan po zmianach:           525 900 zł 
Wykonanie: ·519 523  519 523 zł 
% realizacji:·· · 98,8 % 

 Koszty: 
Plan po zmianach: 525 900 zł 
Wykonanie:· 522 054 522 054 zł 
% realizacji:·· 99,3 % 

 Wynik finansowy- strata: -2 531 25 90zł 
 Należności:·· 309 9,3 %309 zł, w tym wymagalne: 305 % 609 41zł 
 Zobowiązania:· 1 529 zł, w tym wymagalne: 1 398 9 41zł. 
 
2/ Muzeum Filumenistyczne: 
 Przychody: 

Plan po zmianach: ·307 230 zł 
Wykonanie:                    357 859 zł 
% realizacji:           116 5 % 



 12 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             307 230 zł 
Wykonanie:                       355 007 zł 
% realizacji:            115,6 % 

 Wynik finansowy- zysk:          2 852 zł 
 Należności:               12 637 zł,  w tym wymagalne:  394 zł   
 Zobowiązania:              22 382 zł,  w tym wymagalne:      0 zł 
 
3/ Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury: 
 Przychody: 

Plan po zmianach:            1 105 065 zł 
Wykonanie:                     1 108 079 zł 
% realizacji:                100,3% 

 Koszty: 
Plan po zmianach:               1 105 065 zł 
Wykonanie:                        1 292 180 zł 
% realizacji:                116,9 % 

 Wynik finansowy- strata:    -  184 101  zł 
 Należności:                   44 320 zł,  w tym wymagalne:  12 920 zł   
 Zobowiązania:                410 622 zł,  w tym wymagalne:           0 zł 

 
Główną pozycją zobowiązań jednostki są pożyczki w łącznej kwocie: 312 500 zł, udzielone 
przez  Gminę Bystrzyca Kłodzka na realizację projektów współfinansowanych ze środków 
unijnych: 
1/ „Muzyczne spotkania sąsiadów: 87 500 zł  
2/ „Promyk radości polsko-czeskiego pogranicza”: 114 000 zł 
3/ „ Wspólną droga z sąsiadami”: 111 000 zł. 
 
     Strata na działalności wynika z kosztów realizacji projektów finansowanych  
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego Polska-Czechy. Zadania te były 
realizowane ze środków pochodzących z pożyczek udzielonych przez Gminę Bystrzyca 
Kłodzka . Otrzymany zwrot środków z realizacji projektów zwiększy przychody MGOK  
w dacie wpływu na rachunek bankowy. 

 
      Realizacja przychodów i kosztów  przez gminą osobę prawną, nie będącą spółką  
prawa handlowego: 
Zespół Opieki Zdrowotnej 
 Przychody: 

Plan po zmianach:           7 338 358 zł 
Wykonanie:                    7 407 346 zł 
% realizacji:            100,9  % 

 Koszty: 
Plan po zmianach:             7 214 500 zł 
Wykonanie:                       8 073 733 zł 
% realizacji:                    111,9 % 

 Wynik finansowy- strata:    -  666 387 zł 
 Należności:                541 475 zł,  w tym wymagalne:            0 zł  

  
 Zobowiązania:          17 549 196 zł,  w tym wymagalne:  1 928 138 zł 

w tym: 
- dostawy i usługi     645 991 zł, w tym wymagalne:      439 119 zł 
- podatki         27 543 zł, w tym wymagalne:          2 379 zł 
- składki ZUS     084 581 zł, w tym wymagalne:      278 892 zł 
- inne                  84 325 zł, w tym wymagalne:        19 748 zł 
kredyty i pożyczki         15 706 755 zł, w tym wymagalne:   1 188 000 zł 

 Stan środków pieniężnych:    48 728 zł 
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      Strata na działalności jest spowodowana brakiem zapłaty przez Narodowy Fundusz 
Zdrowia za nadwykonania planowanych ilości usług. 
 

Realizacja zadań zleconych gminie 
 Dochody:  

Plan pierwotny              5 787 516 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku    215 502 zł 
Plan po zmianach:       5.572 014 zł    
Wykonanie                                           5.562 160 zł     
% realizacji:                                   99,8 % 

 Wydatki: 
Plan pierwotny              5 787 516 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku             215 502 zł 
Plan po zmianach:                 5 572 014 zł    
Wykonanie:                                   5 562 160 zł    
% realizacji:                                   99,8% 
   

 Dochody przekazane do budżetu państwa w związku z realizacją zadań 
zleconych: 
Plan pierwotny                    38 000 zł 
Kwota zmiany planu  w ciągu roku         6 000 zł 
Plan po zmianach:              44 000 zł 
Wykonanie:                   103 196 zł   
% realizacji:                              235 % 
Saldo należności z tytułu zadań zleconych:  2 341 905 zł. 

 
 Dochody wykonane przez gminę z tytułu realizacji zadań zleconych 

Plan pierwotny                   3 800 zł 
Wykonanie:                                       34 113 zł        
% realizacji:                            898 % 

 
Przeprowadzone w trakcie roku budżetowego analizy dochodów i wydatków przez 

urealnianie planu, oszczędne i racjonalne dysponowanie środkami spowodowało: 

 zmniejszenie deficytu budżetowego o 1 694 396 zł 

 bardzo dobrą realizację planu dochodów: 100,9% 

 wysoką realizację planu wydatków: 97,3% 

 wygospodarowanie wolnych środków budżetu w wysokości 1 453 196 zł. 
Przedstawione sprawozdanie z wykonania budżetu za 2009 rok, pozwoliło Państwu 

Radnym obiektywnie ocenić realizację budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka. 
Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 24 marca 2010 r. po przeprowadzeniu analizy 
sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2009 i w obecności 12 członków - 11 głosami 
za, przy 1 wstrzymującym się przyjęła sprawozdanie.  
Andrzej Wziątek - Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - poinformował, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 22 marca 2010 r. w obecności 8 członków, jednogłośnie 
przyjęła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2009 w części dotyczącej 
zakresu działania komisji. 
Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej - poinformował, że komisja po 
przeprowadzeniu analizy sprawozdania w wykonania budżetu gminy za rok 2009  
w obecności 7 członków 5 głosami za, przy 2 wstrzymujących się przyjęła sprawozdanie. 
Elżbieta Mierzwińska - Przewodnicząca Komisji Rolnictwa i Zagospodarowania Gminy – 
poinformowała, że komisja na posiedzeniu w dniu 23 marca 2010 r. w obecności 8 
członków, jednogłośnie przyjęła sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2009  
w części dotyczącej zakresu działania komisji. 
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Jan Malej - Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych - poinformował, że komisja na 
posiedzeniu w dniu 22 marca 2010 roku, w obecności 10 członków, jednogłośnie przyjęła 
sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za rok 2009 w części dotyczącej zakresu 
działania komisji. 
Przewodniczący - poinformował, że wszyscy radni otrzymali do przegródek kserokopię 
uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu. Obecnym 
na sali, niebędącymi radnymi poinformował, że RIO zaopiniowało pozytywnie 
sprawozdanie Burmistrza z wykonania budżetu gminy nie wnosząc do niego uwag.  
Mieczysław Kamiński - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - mówi, że obecnie w Polsce jest 
taki moment, że powinniśmy się godzić, a nie krytykować i kłócić, ale życie jest życiem  
i w związku z tym „zatroskany” losem naszej gminy, jako jej mieszkaniec, były Burmistrz, 
Przewodniczący Bystrzyckiego Forum Samorządowego, musi się podzielić pewnymi 
obawami, jeżeli chodzi o realizację budżetu za rok 2009. Uważa, że faktyczne wykonanie 
budżetu budzi niepokój, ponieważ wg planowanego budżetu z dnia 19 grudnia 2008 roku 
planowany wynik budżetu miał wynosić 19 092 zł nadwyżki, a zakończył się deficytem  
w wysokości 2 894 871 zł. Niepokoją go też planowane wydatki bieżące, które wzrosły  
w 2009 roku o 5 619 997 zł, czyli o 14,3%. Planowane wydatki majątkowe z kolei zmalały  
o 2 609 416 zł tj. o 34,9%. Porównując wydatki majątkowe w latach 2008 – 2009, można 
wyciągnąć wniosek, że sytuacja się pogorszyła. Musi jednak podać sprostowanie, gdyż po 
wczorajszej rozmowie z p. Burmistrz dowiedział się, że te pieniądze na wydatki 
popowodziowe, były zapisane jako remonty i gdybyśmy doliczyli prawie 3 mln zł, to te 
wydatki wzrosną. On mimo wszystko uważa, że w przypadku Bystrzycy Kłodzkiej wydatki 
majątkowe są zdecydowanie poniżej normy gmin sąsiednich, czy gmin w Polsce, biorąc 
pod uwagę wykorzystanie, czy niewykorzystanie środków europejskich. Następna sprawa, 
która go niepokoi, to kredyty zaciągnięte w okresie dwóch ostatnich lat. Mówi też, że 
uchwałą Rady Miejskiej z dnia 19 grudnia 2008 roku wprowadzono szereg zadań 
inwestycyjnych, które później zniknęły lub nie zostały zrealizowane np. remont  
ul. Leńskiego (280 tys. zł), utwardzenie placu w międzygórzu (100 tys. zł), remont 
chodnika przy ul. Konopnickiej (100 tys. zł), remont chodnika na Osiedlu Szkolnym (150 
tys. zł), remont kładki w Międzygórzu (30 tys. zł), remont kładki – ul. Nadbrzeżna (50 tys. 
zł), utwardzenie placu – ul. Strażacka (80 tys. zł), remont kaplicy cmentarnej (było 
zaplanowane 200 tys. zł, a wykonanie 39 772 zł), rewitalizacja Parku Zdrojowego (215 tys. 
zł), rewitalizacja miasta Bystrzyca Kłodzka (zaplanowano 720 tys. zł, a wykonanie 25 625 
zł), odbudowa murów oporowych przy Placu Szpitalnym (zaplanowano 258 500 zł,  
a wykonanie 9 918 zł), rewitalizacja Góry Parkowej (115 tys. zł), sala gimnastyczna  
w Wilkanowie (zaplanowano 750 tys. zł, a wykonano 68 320 zł). Mówi o tych zadaniach, 
ponieważ to radni najpierw je wprowadzili, a potem wykreślili, co powoduje, że blokujemy 
sobie budżet. Jest też szereg obiektywnych okoliczności, na które ani p. Burmistrz, ani 
Rada Miejska nie miała wpływu i zdaje sobie sprawę, że niektórych zadań nie można było 
zrealizować. Jeżeli chodzi o wydatki niewygasające – jest duży postęp, bo w roku 2008 
wynosiły one ponad 3 mln zł, a w tym roku tylko 400 tys. zł na trzy główne zadania: 
budowa sali gimnastycznej w Wilkanowie, budowa kanalizacji ściekowej i kolektora 
Międzygórze i Długopole-Zdrój. Odnośnie spraw merytorycznych w sensie realizacji 
ustawy o finansach publicznych, to te strony się zgadzają i Regionalna Izba 
Obrachunkowa wydała pozytywna opinię, ale przypomina ona, że Skład Orzekający 
kierował się sposobem i kryterium, jakim jest postrzeganie prawa przy wykonywaniu 
budżetu gminy, wskazując jednocześnie, iż ocena wydatkowanych środków pod kątem 
celowości i gospodarności należy do wyłącznej właściwości Rady Miejskiej w Bystrzycy 
Kłodzkiej, a co do tego – ma wiele wątpliwości, ale dziś to nie czas i miejsce, aby rozwijać 
ten temat. Mówi, że pojawiły się też jakieś pozytywne elementy np. bardzo go cieszy 
pozyskanie i wydatkowanie środków finansowych na usuwanie skutków klęsk 
żywiołowych. To rzeczywiście jest duże osiągnięcie p. Burmistrz, bo po pierwsze trzeba 
było pozyskać środki finansowe, a po drugie w krótkim czasie zrealizować inwestycje, 
które w wielu miejscowościach rozwiązały mieszkańcom bardzo poważne problemy 
związane szczególnie z komunikacją. Był też bardzo zadowolony do pewnego czasu 
pomysłem przejęcia dworca PKP i jego rewitalizacją, ale ostatnio tempo pracy „siadło”. 
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Jest to nasza „perełka” i ma nadzieję, że to zadanie będzie realizowane  
i wtedy estetyka i wygląd naszego miasta dla przyjeżdżających liniami kolejowymi będzie 
lepsza. Na koniec też prosi o jeszcze jedną minutę ciszy dla tych, którzy zginęli w Katyniu 
w kwietniu 1940 roku.  
Renata Surma - Burmistrz - mówi, że p. Kamiński przytoczył wiele inwestycji i remontów, 
które nie zostały wykonane w trakcie roku, ale prosi aby zapoznał się z załącznikiem nr 5 
do sprawozdanie z budżetu, gdzie są wymienione wszystkie inwestycje, które zostały 
wykonane. Oczywiście są i takie inwestycje, które faktycznie zostały w trakcie roku 
wykreślone - jakie to były powody - podawała wtedy, kiedy następowały zmiany  
w budżecie np. Rewitalizacja części Staromiejskiej, kiedy nabór wniosków miał być o wiele 
wcześniej, a rozpoczął się dopiero we wrześniu 2009 roku, a ostateczne rozstrzygnięcie 
będzie w przyszłym tygodniu. Jeśli chodzi o salę sportową w Wilkanowie, o której wiele 
dyskutowano, doszli do wniosku, że nie może to być wielki kompleks sportowy, który 
potem trzeba będzie utrzymać, dlatego też zdecydowano się na wykonanie dokumentacji 
na salę, która będzie o wymiarach 40 m na 24 m i nie będzie na dotychczasowych 
fundamentach, które są wylane, tylko poniżej. W poniedziałek jest umówiona w szkole, 
żeby zaprezentować dokumenty, które zostały złożone. Harmonogram jest taki, że ma 
nadzieję, iż na koniec maja powinniśmy mieć pozwolenie na budowę i przygotowywać już 
rozstrzygnięcie przetargu tak, aby w miesiącach wakacyjnych było rozpoczęcie prac 
budowlanych. Jeśli chodzi o Rewitalizację Parku Zdrojowego, to podpisanie umowy 
nastąpiło dopiero w grudniu ubiegłego roku, a więc środki na ten cel nie mogły zostać 
wydatkowane, gdyż zadanie będzie realizowane w roku 2010. Wymienione 100 tys. zł na 
plac w Międzygórzu zostało dodane do środków niewygasających do parkingu  
w Międzygórzu, tak więc to również zostało zrealizowane. Odnośnie wydatków bieżących, 
to wczoraj bardzo długo rozmawiali m.in. z p. Kamińskim na ten temat - mówiono, w jaki 
sposób można gminę zabezpieczyć, ale jak już wspomniała wcześniej, realizowano pewne 
środki prościej i szybciej, żeby nie były potrzebne dodatkowe dokumenty, które być może 
przy pewnych zadaniach utrudniłyby nam życie. Jeśli chodzi o ten zapis na rok 2011  
w ustawie o finansach publicznych, mówi, że trwają aktualnie rozmowy, prace, żeby 
zliberalizować ten zapis  i drugi zapis dotyczący absolutorium dla burmistrza. Wiele 
wskazuje na to, że niestety jest to skutek polityczny – jeśli burmistrz nie ma większości w 
radzie, to oczywiście nawet jeśli Regionalna Izba Obrachunkowa z wykonania budżetu za 
rok ubiegły wyda pozytywną opinię, nie zawsze burmistrz może otrzymać to absolutorium. 
Dlatego też zastanawiają się pewne zespoły nad tym, czy nie wprowadzić poprawki do 
ustawy mówiącej o tym, że jeśli RIO zaopiniuje pozytywnie wykonanie budżetu roku 
poprzedniego, to rada nie będzie musiała udzielać absolutorium,. Natomiast w przypadku, 
kiedy będzie negatywna opinia RIO, wówczas rada będzie musiała taką uchwałę podjąć. 
Pan  Kamiński również wspominał o 3,5 mln zł, które gmina musiała wydać na spłatę 
kredytów, odsetek  
i poręczeń, ale dodaje też, że wydaliśmy ponad 8 mln na to, co poręczyliśmy szpitalowi, 
więc z drugiej strony gdyby gmina miała te 8 mln, to też pewnie można byłoby wykonać 
jakieś inwestycje, ale to jak wspomniał p. Kamiński nie miejsce i czas, aby się tu 
sprzeczać. W dniu wczorajszym rozmawiała z p. Kamińskim ponad dwie godziny i ma 
nadzieję, że wyjaśnili sobie pewne sprawy, podobnie jeśli chodzi o zadłużenie gminy, jakie 
są czynione kroki, aby można było spać spokojnie i się nie martwić, jeśli chodzi  
o spłatę kredytów.  
Bolesław Jarczyński - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - mówi, że również brał udział  
w rozmowie, dyskusji, gdzie uczestniczył p. Kaminski i chciałby wypowiedzi p. Burmistrz  
i p. Kamińskiego uzupełnić o pewne spojrzenia na perspektywę przeszłą i przyszłą. Gmin 
wielkości naszej Gminy Bystrzyca Kłodzka, w których jest około 20 tysięcy mieszkańców 
np. gmina Kąty Wrocławskie, czy Kobierzyce, mają budżet o wiele większy. Jeżeli u nas 
był planowany na kwotę około 45 mln zł na rok 2009, to tam plan zamykał się kwotę około 
70 mln zł, a więc przy takiej kwocie można już zupełnie inaczej gospodarzyć. Z tego 
punktu widzenia można wstecz i na przyszłość popatrzeć na zagrożenia, jakie były 
dotychczas, jakie są oznaki poprawy i jakie są pozytywne trendy i możliwości rozwojowe. 
Głównie musimy mieć też na uwadze bezrobocie, jakie u nas funkcjonuje. Jeśli chodzi o 
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przeszłe zagrożenia, które w dalszym ciągu istnieją, to wydaje mu się, że wielkim błędem 
było, iż na początku lat 2000 gmina nie wystąpiła o ustanowienie strefy ekonomicznej, że 
dopuściła do likwidacji Bystrzyckich Fabryk Mebli. Bystrzyckie Zakłady Wyrobów 
Papierowych są przykładem, gdzie można było nawet w stanie wojennym, po stanie 
wojennym, czy na początku lat dziewięćdziesiątych, gdzie kryzys objął cały kraj, sytuację 
ustabilizować i przedsiębiorstwo rozwijać. Dzisiaj to przedsiębiorstwo ma się dobrze i jako 
jedyne z dużego przemysłu pozostało. Jeśli idzie o inne zagrożenie, są to długi 
gwarantowane i spłacane - jest to kwota obecnie sięgająca około 14 mln zł. Uważa też, że 
praca ZBK jest nie najlepsza, który wykazuje w sprawozdaniu należności 2 mln zł 
zobowiązania ponad 1 mln zł, w tym wymagalne prawie 600 tys. zł. Ale i tu na przestrzeni 
dwóch, trzech lat nastąpiła poprawa, ponieważ jeśli wskaźnik długu w 2007 roku wynosił 
48,7%, to obecnie wynosi 37,33%, a więc sytuacja w jakiś sposób się ustabilizowała, co 
nie oznacza, że nie trzeba tego tematu  do końca rozwiązać. Wypowiada się też odnośnie 
strefy ekonomicznej, ponieważ Mondi być może wybuduje nowy zakład na tych terenach i 
byłby to początek tendencji rozwojowej. Jeśli chodzi o pozytywne trendy, które w ostatnich 
dwóch, trzech latach się ujawniły, to nastąpiło uporządkowanie gospodarki wodno-
ściekowej (aktualnie jest w trakcie). Odnośnie przyjętej aglomeracji jest jeszcze wiele do 
zrobienia, ale do 2008 roku ten temat „leżał” i niewiele zrobiono, a można będzie tu 
pozyskać bardzo dużo środków UE. Rewitalizacja: Małego Rynku, dużego Rynku, Parku 
Zdrojowego  – wszystko jest w tej chwili w sferze projektów rozwijane i aby uzyskać środki, 
muszą być pozwolenia na budowę, a do tego  jest jeszcze trochę daleko, ale jest i trochę 
czasu. Tak więc należy się na tych tematach skupić i na tym temacie, który może 
przynieść rozwój, czyli na strefie ekonomicznej.  
Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - zwracając się do p. Jarczyńskiego 
mówi, że on też kiedyś pracował w BZWP i połowa ludzi nie robiła, a brała pieniądze  
a w tej chwili jest odwrotnie, ale dobrze, że ten zakład funkcjonuje, bo pozostałe zakłady 
przekształcono w spółki i nic z tego nie wychodzi.  
   W związku z tym, że nie było więcej uwag i głosów w dyskusji Przewodniczący poddał 
pod głosowanie wniosek o przyjęcie sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Bystrzyca 
Kłodzka za rok 2009.  
    Rada w obecności 20 radnych, w głosowaniu jawnym, 18 głosami za, przy  
2 wstrzymujących się sprawozdanie przyjęła. 
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Ad 5.  
1. Przewodniczący przystąpił do realizacji punktu „Podjęcie uchwał” i przedstawił 
pierwszy projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium dla Burmistrz za rok 2009.     
Poinformował, że Komisja Rewizyjna zgodnie z kompetencjami ustawowymi, wypracowała 
wniosek do Rady Miejskiej w sprawie absolutorium, a wniosek ten skierował do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie jego zaopiniowania. Następnie poprosił Pana  
Romana Bogdała - Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej o przedstawienie wniosku 
Komisji Rewizyjnej do Rady Miejskiej w sprawie absolutorium dla Burmistrza. 
1/ Roman Bogdał - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej – poinformował, że Komisja 
Rewizyjna na posiedzeniu w dniu 30 marca 2010 roku w obecności 7 członków komisji – 5 
głosami za, przy 2 wstrzymujących się wnioskuje do Rady Miejskiej o udzielenie 
absolutorium Burmistrzowi za rok 2009. Następnie odczytał uzasadnienie do wniosku  
o absolutorium:  
- Komisja na posiedzeniach w dniach 16 i 30 marca br. dokonała szczegółowej analizy   
  przedłożonego przez Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej  sprawozdania z wykonania  
  budżetu gminy za rok 2009 uzyskując dodatkowo informacje od Burmistrza, Skarbnika  
  Gminy i kierowników wydziałów UMiG. 
- Komisja stwierdza, że sprawozdanie jest zupełne i zostało opracowane rzetelnie. 
- Komisja uzyskała odpowiedzi na wysunięte wnioski wynikające z analizy sprawozdania  
  z wykonania budżetu gminy. 
- Komisja w dniu 30 marca br. zapoznała się z opiniami stałych Komisji Rady  
  dotyczącymi sprawozdania finansowego z wykonania budżetu.  
- Komisja w dniu 30 marca br. wypracowała wniosek dotyczący udzielenia absolutorium  
  (5 głosami za, przy 2 wstrzymujących się), zatem na podstawie posiadanych materiałów  
  wnioskuje do Rady Miejskiej o udzielenie Burmistrzowi absolutorium za rok 2009. 
 
2/ Przewodniczący - poinformował, że wszyscy radni otrzymali do przegródek kserokopię 
uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu  
o pozytywnej opinii RIO dotyczącej wniosku komisji Rewizyjnej o udzielenie burmistrzowi 
absolutorium. Następnie pyta, czy ktoś z radnych chciałby zabrać głos w sprawie 
absolutorium? 
3/ Joanna Wilewska - radna - mówi, że będzie głosowała przeciwko udzieleniu 
absolutorium i uzasadniła swoją decyzję w kilku zdaniach. Mówi, że p. Burmistrz ma 
większość w Radzie, ma też pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej  
z wykonania budżetu, gdyż wykonać budżet zgodnie z przepisami prawa nie jest rzeczą 
trudną, bo jest to kontrolowane przez wielu pracowników i rzadko zdarzają się negatywne 
opinie z wykonania budżetu, dlatego nie będzie odnosiła się do sprawozdania. Wymieniła 
przykłady tego, co nie podoba jej się w polityce prowadzonej przez p. Burmistrz. Między 
innymi wspomniała o częstych zmianach wprowadzanych do budżetu. Uważa, że mówi się 
o wykonaniu dochodów a prawda jest taka, że założone przy przyjmowaniu budżetu 
dochody mają mało wspólnego z uchwalonym w grudniu budżetem. Znaczącą zmianę, 
którą wprowadzono po stronie dochodów w lipcu ubiegłego roku p. Burmistrz uzasadniała 
kryzysem, ale to tylko jedyne co zrobiła w związku z tym kryzysem. Nie widać żadnych 
działań oszczędnościowych, a wprost przeciwnie – zatrudnienie w administracji wzrosło, 
podobnie jak wydatki związane z jej funkcjonowaniem. Nie podoba jej się polityka kadrowa 
prowadzona przez p. Burmistrz, ponieważ wszystkie znaczące stanowiska obsadziła 
ludźmi spoza Gminy Bystrzyca Kłodzka, niektórym dając władzę na kilku stanowiskach. 
Ten problem postawiła na posiedzeniu Komisji Rewizyjnej i p. Burmistrz odpowiedziała jej, 
że zatrudnia ludzi najlepszych, ale z tego, co ona wie, to najlepszych spośród znanych 
sobie. Wspomina też o podatkach. Mówi, że z roku na rok są wyższe, rosną obciążenia 
mieszkańców choćby cenami wody czy usług komunalnych, a wszelkie inwestycje i deficyt 
gminy pokrywany jest z kredytów, a będą go spłacać przede wszystkim mieszkańcy. 
Według niej nie ruszyła żadna inwestycja i żaden znaczący problem gminy nie został 
rozwiązany. Dodaje, że mówi się w mieście, iż dotychczasowi włodarze nie zrobili nic, więc 
na ich tle dorobek p. Burmistrz wygląda dobrze. Według niej nie jest to optymistyczna 
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ocena. Uważa, że można było zrobić więcej, a podejmując niektóre decyzje, bardziej się 
nad nimi zastanowić np. przy prywatyzacji Zakładu Wodociągów i Kanalizacji  
4/ Renata Surma - Burmistrz - odniosła się do wypowiedzi radnej p. Wilewskiej,  
a dokładnie do rozmowy na posiedzeniu Komisji Rewizyjnej dotyczącej polityki kadrowej. 
Tłumaczyła wtedy, że to nie ona wszystkich zatrudniła, którzy są spoza gminy Bystrzyca 
Kłodzka, a pracują u nas. Dotyczy to p. Robert Gazdy, p. Pauliny Skarbowskiej-Siek, p. 
Haliny Mielnik, p. Lignarski oraz inne osoby. Oczywiście ona też zatrudniła kilka takich 
osób np. p. Bartłomieja Luniaka, oraz p. Joannę Zalewką-Monti, ale zatrudnienie było na 
podstawie przeprowadzonych konkursów i w momencie, kiedy jest potrzebna osoba, która 
musi usiąść i rozpocząć już pracę, to jest potrzebna osoba mająca doświadczenie i może 
dana zadanie wykonać. Do konkursu też przystąpiły osoby z terenu naszej gmin, które 
były po studiach, ale nie miały żadnego doświadczenia w pracy, którą musiałyby podjąć, 
więc w takim przypadku wybiera się osobę, która ma jakieś doświadczenie i od zaraz 
będzie mogła wykonywać pracę. W takich przypadkach, patrząc na dokumenty, 
rozmawiając z ludźmi wydaje jej się, że jest to osoba najbardziej odpowiednia  
i kompetentna. Wiele jest też decyzji czy to na konkursach, czy przyjmując osobę na czas 
określony, które potem okazują się chybione. Za przykład podaje byłego Dyrektora 
Muzeum Filumenistycznego, którego osoba w roku 2000 wydawała się najbardziej 
kompetentna, najbardziej doświadczona, a czas pokazał, że było zupełnie inaczej. 
Poruszono też na posiedzeniu komisji nazwisko p. Jarosława Surówki i to, że jest zarówno 
w Radzie Nadzorczej ZWiK-u i ZUK-u i tłumaczyła, dlaczego tak jest. Pytała też wtedy  
i pyta teraz, czy ktoś z obecnych na sali posiada egzamin członków Rad Nadzorczych 
spółek Skarbu Państwa?  
5/  z sali padło stwierdzenie, że p. Burmistrz posiada taki egzamin.  
6/ Renata Surma - Burmistrz - przyznała, że posiada taki egzamin, ale jak by to 
wyglądało, gdyby burmistrz zasiadł w Radzie Nadzorczej takiej spółki. Poza tym, jeśli 
chodzi o ustawę „kominową”, tłumaczyła również, że 400 zł za posiedzenie odbyte  
w ZUK-u i 1000 w ZWiK-u, nie są to jakieś olbrzymie wypłacone kwoty.  
Jeśli chodzi natomiast o to, że można było zrobić więcej, to oczywiście zawsze jest tak, że 
każdy może powiedzieć, iż zrobiło się za mało i można było zrobić coś jeszcze. Odnośnie 
podatków gmina z powodu obniżenia górnych stawek straciła ponad 800 tys. zł przy  
44 mln zł budżecie. Przypomina, że w latach ubiegłych te górne stawki były o wiele niższe 
np. 83 tys. zł w roku 2001 r. Zwraca również uwagę na umarzanie podatków, gdzie 
przedstawiała informacje, że chociaż jest rozliczana co kwartał przez Komisję Rewizyjną  
i są stawiane wobec niej zarzuty co do pewnych umorzeń, to pokazywała, że kwota  
118 tys. zł  za rok 2009 a 392 tys. zł za lata 2007, 2008 jest naprawdę małą w porównaniu 
do 3,5 mln zł w latach 2002-2006, czy prawie 3 mln zł w latach 1998-2002. Tak więc jeśli 
chodzi o interes gminy, czy dochody gminy, to jest oznaka tego, że stara się, aby były one 
zrealizowane i aby podatki wpływały do gminy.      
7/ Artur Pokora - Wiceprzewodniczący Rady - przedstawił stanowisko Klubu Radnych 
”Ponad Podziałami” Rady Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej w sprawie udzielenia 
Burmistrzowi absolutorium za wykonanie  budżetu za rok 2009. „W dniu dzisiejszym 
spotykamy się po raz ostatni w tej kadencji, aby wspólnie głosować nad absolutorium za 
miniony rok działalności rady i Pani Burmistrz wykonawcy wszelkich  decyzji w tym 
najważniejszych związanych z realizacja budżetu. 
     Instytucja absolutorium jest związana z realizacją przez radę gminy funkcji kontrolnej  
w zakresie wykonania budżetu przez organ wykonawczy – tj. Burmistrza. Przedmiotem 
oceny jest prawidłowość gospodarki finansowej w ramach przyjętego budżetu,  
a szczególnie stan zrealizowanych dochodów i wydatków budżetowych w stosunku do 
wielkości zaplanowanych.  Radni zrzeszeni w klubie mieli okazję zapoznać się ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu miasta za rok 2009 i przeprowadzić nad nim 
dyskusje zarówno w trakcie posiedzeń komisji, jak i w ramach pracy klubowej. 
Analizowanie na posiedzeniach Komisji sprawozdanie pozwoliło dokonać merytorycznej  
i rzeczowej oceny- czy budżet był wykonany zgodnie z wolą rady wyrażonych w podjętych 
uchwałach. Rezultatem analiz i dyskusji tego bardzo obszernego i szczegółowego 
dokumentu jest pozytywna ocena, a w konsekwencji poparcie przez radnych zrzeszonych 
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w klubie wniosku o udzielenie burmistrzowi absolutorium. Wymiar tego absolutorium jest o 
tyle większy, że to ostatnie w tej kadencji. Następne przyjdzie podejmować już nowej 
radzie.  
       Analizując sprawozdanie warto zaznaczyć, że na inwestycje i remonty  przeznaczono 
łącznie kwotę 11 100 876,00 zł. Najwięcej środków przeznaczono na remonty dróg.  
Najważniejsze inwestycje: 

 Odbudowa drogi St. Bystrzyca -Szklarka 1,2 km wartość zadania 577 515,00 zł 
dofinansowanie 278 758,00 zł 

 Przebudowa drogi transportu rolnego N. Waliszów -Konradów 1,35 km wartość 
zadania 483 133,00 zł dofinansowanie 194 400,00 zł 

 Przebudowa drogi transportu rolnego w Pławnicy 1,72 km wartość zadania 531 
639,00 zł dofinansowanie 298 080 zł 

 Budowa parkingu w Międzygórzu wartość zadania 521 859,02 zł. 

 Wymiana ogrodzenia na cmentarzu Komunalnym w Bystrzycy wartość zadania 
109 630,00 zł. 

 Budowa oświetlenia St. Bystrzyca – wartość zadania 98 161,00 zł. Budowa 
oświetlenia w  N. Waliszowie -69 466,00 zł 

 Remont drogi wew. łącznik ulicy Górnej i Norwida wartość zadania 148 423,00 zł. 
121 mb. 

 Remonty dróg w wyniku intensywnych opadów deszczu w Ponikwie, Pławnicy, 
Nowej Łomnicy Długopolu Dolnym, Gorzanowie, Zabłociu, Starkówku, St. 
Waliszowie, Międzygórzu, Długopolu Zdrój, St Łomnicy- łączna wartość zadań: 
3 005 953,00  zł   wyremontowano -5 200 mb. dróg. 

 Remont WDK w St. Waliszowie 804 615,00 zł. 

 Remonty budynków komunalnych 1 201 261,00 zł 

 Wykonanie instalacji p. poż.  i antywłamaniowej w Ratuszu 132 271,00 zł. 

 Remonty w jednostkach oświatowych 767 941,00 zł 

 Remonty świetlic wiejskich  168 187,00 zł 

 Remonty budynków zabytkowych 299 200,00 zł. 
 
W roku 2009 pozyskano środki zewnątrz: 
 Na usuwanie skutków klęsk żywiołowych z MSW i A otrzymano 2 497 590 zł.  
W ramach pozyskanych środków wykonano zadania inwestycyjno remontowe na terenie 
Gminy  będących skutkiem powodzi w roku 2005 i 2009. W tej kadencji wyremontowano 
około 20 km. dróg. Tego w naszej gminie jeszcze nie było.  
 Ponadto pozyskano środki na remonty dróg transportu rolnego z Terenowego 
Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych w kwocie 492 480 zł 
 W ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych 2008-2011 
pozyskano kwotę 278 758,00 zł. (tzw. Schetynówka) 
Ze środków pomocowych na dofinansowanie projektów ‘Aktywizacja społeczna i 
zawodowa” 239 920,00 zł, 
 Dofinansowanie z Urzędu Marszałkowskiego na opracowanie miejscowych planów 
zagospodarowania przestrzennego 45 927,00 zł 
 Dotacja 100,000 zł z Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej na budownictwo 
socjalne. 
 Z Urzędu Marszałkowskiego pozyskano 49 989,00 zł w ramach programu „Mała 
odnowa Dolnośląskiej wsi” Idzików + N. Waliszów 
 Kwotę 85 000,00  zł pozyskano z Ministerstwa Kultury na remont ratusza 
Zakup ratraka w kwocie 44 591,00 zł pozyskano w ramach programu Operacyjnego 
Współpracy transgranicznej Czechy-Polska 2007-2013. 
 
Łącznie pozyskano  środki  zewnątrz  na kwotę 3 884 381,00 zł   
Ponadto należy zaznaczyć, że Gmina uczestniczy w realizacji w 17 projektach w ramach  
WPI 2009-2012 i pozyskania środków pochodzących z funduszy strukturalnych oraz 
Funduszu Spójności 2009-2012 gdzie istnieje możliwość otrzymania  21 403 000 zł. 
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Pani Burmistrz realizując zadania związane z wykonaniem budżetu kierowała się zasadą 
legalności i oszczędności w gospodarowaniu środkami publicznymi. Naszym zdaniem 
głosowanie za udzieleniem burmistrzowi absolutorium jest nie tylko wyrazem aprobaty dla 
sposobu realizacji wspomnianej uchwały lecz, jest także konsekwencją całorocznej 
współpracy burmistrza i rady miejskiej w tym zakresie. Dzisiejsze głosowanie nad 
absolutorium to finał rocznej pracy całego samorządu naszego miasta nad realizacja 
budżetu. Klub radnych uważa ,że informacje i dane zawarte w sprawozdaniu z wykonania 
budżetu przedłożone radzie przez Panią Burmistrz w pełni uzasadniają zaprezentowane 
przeze mnie na wstępie stanowisko”. 
    W związku z tym, że nie było  więcej uwag i głosów w dyskusji ze strony radnych 
Przewodniczący poinformował, że zgodnie z artykułem 28a ustęp 2 ustawy o samorządzie 
gminnym uchwałę w sprawie absolutorium rada podejmuje  bezwzględną większością 
głosów ustawowego składu Rady - czyli w naszym przypadku minimum 11 głosami. Dodał 
też, że głosujemy zgodnie z wnioskiem Komisji Rewizyjnej – czyli o udzielenie 
burmistrzowi absolutorium. Głosowanie odbywa się w sposób jawny, poprzez podniesienie 
jednej ręki obojętnie: prawej lub lewej.  
     Rada w obecności 21 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, przy 2 
przeciwnych podjęła: 

Uchwałę Nr LV/488/10 
w sprawie absolutorium dla Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej za rok 2009 

- stanowiącą załącznik nr 2 
 
2. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu . 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej  
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2010.  
      Proponowane zmiany po stronie dochodów są wynikiem: 
1. Zwiększenia planu w wysokości 5.000 zł tytułem otrzymanej darowizny od państwa 
Haliny i Antoniego Parasiewiczów dla realizację zadania mpzp dla Gorzanowa. 
2. Zwiększenia planu w wysokości 1.800 zł z tytułu uzyskanego przez Przedszkole Nr 2    
w Bystrzycy Kłodzkiej dochodu za wynajem pomieszczeń szkolnych na kurs języka 
angielskiego dla pracowników przedszkola. 
3. Zwiększenia planu w wysokości 1.832 zł tytułem uzyskania przez Szkołę Podstawową 
w Starej Łomnicy odszkodowania od PZU SA za szkody powstałe w wyniku obfitych 
opadów śniegu. 
4. Zwiększenia planu w wysokości 1.153 zł tytułem uzyskanego odszkodowania z HDI 
Asekuracja Towarzystwo Ubezpieczeń w Warszawie za uszkodzoną lampę oświetlenia 
ulicznego.  
      Proponowane zmiany po stronie wydatków są wynikiem: 
1. Zwiększenia planu dochodów. 
2. Zmian zgłaszanych przez Wydziały UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej celem urealnienia 
planu wydatków. 

      Proponowane zmiany w załącznikach: 
- nr 5 - Wykaz zadań inwestycyjnych do uchwały Nr L/434/09 z dnia 18 grudnia 2009 roku 
  w sprawie budżetu gminy na rok 2010, 
 
- nr 8 - Zestawienie planowanych dotacji udzielonych z budżetu gminy Bystrzyca Kłodzka    
  na 2010 rok, 
- nr 11 – Limity wydatków na wieloletnie programy inwestycyjne w latach 2009-2012, 
- nr 12 – Wydatki na programy i projekty realizowane ze środków pochodzących  
   z Funduszy Strukturalnych i Funduszu Spójności w latach 2009-2012, 
- nr 6 - Przychody i rozchody budżetu  
    są wynikiem wprowadzanych zmian wydatków budżetowych. 
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 21 kwietnia 2010 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
chwały Rady Miejskiej w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2010.  
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      W związku z tym, że nie było uwag i głosów w dyskusji ze strony radnych, 
Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.  
     Rada w obecności 19 radnych, w głosowaniu jawnym, 19 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr LV/489/10 
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2010 

- stanowiącą załącznik nr 3 - 
 

3. Przewodniczący przystąpił do realizacji następnego projektu uchwały Rady Miejskiej  
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu. 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie  
zabezpieczenia środków finansowych w budżecie gminy na rok 2011. 
      Poinformowała, że działając na podstawie upoważnienia z uchwały Nr XVI/97/03 Rady 
Miejskiej w Bystrzycy Kłodzkiej z dnia 23 września 2003 r. w sprawie utworzenia podstrefy 
Bystrzyca Kłodzka, w dniu 31 marca 2010 r. złożyła wniosek o zmianę granic WSSE 
„Invest-Park” poprzez włączenie do jej obszaru terenów położonych w gminie Bystrzyca 
Kłodzka o powierzchni 10,4821 ha, na działkach nr 33 i nr 34 (obręb geodezyjny 
Niedźwiedna AM-1). Obecnie trwają rozmowy z przedsiębiorcą dotyczące ulokowania 
inwestycji na ww. terenie pod warunkiem objęcia go statusem Wałbrzyskiej Specjalnej 
Strefy Ekonomicznej. W obrębie działek przeznaczonych pod inwestycje nie ma żadnej 
infrastruktury technicznej, konieczne jest więc jak najszybsze podjęcie działań w kierunku 
zagospodarowania terenu. Niezbędne jest m.in. zasilenie kompleksu w energię 
elektryczną oraz budowa infrastruktury wodno-kanalizacyjnej. Dopiero uzbrojony teren 
będzie można przeznaczyć pod dalsze inwestycje. Prognozuje się, że utworzenie 
podstrefy na ww. terenie da szansę na stworzenie nowych miejsc pracy co dla gminy 
Bystrzyca Kłodzka jest bardzo ważne z uwagi na wysoki poziom bezrobocia, duże 
zubożenie społeczeństwa i recesję na rynku pracy.   Według danych Powiatowego Urzędu 
Pracy w Kłodzku w styczniu 2010 r. stopa bezrobocia w Kotlinie Kłodzkiej wynosiła ponad 
24 %. Optymalnym rozwiązaniem jest wiec poczynienie wszelkich działań mających na 
celu utworzenie podstrefy na ww. obszarze i pozyskanie inwestora.  
Niezbędne jest więc zabezpieczenie nakładów finansowych w budżecie gminy na budowę 
infrastruktury technicznej na terenie projektowanej podstrefy.   
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 21 kwietnia 2010 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
chwały Rady Miejskiej w sprawie zabezpieczenia środków finansowych w budżecie gminy 
na rok 2011. 
    W związku z tym, że nie było uwag i głosów w dyskusji ze strony radnych, 
Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
      Rada w obecności 20 radnych, w głosowaniu jawnym, 20 głosami za, jednogłośnie 
podjęła: 

Uchwałę Nr LV/490/10 
w sprawie zabezpieczenia środków finansowych w budżecie gminy  

Bystrzyca Kłodzka na rok 2011 
                                                                                          - stanowiącą załącznik nr 4 - 

 
4. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej 
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie 
stwierdzenia przejęcia pojazdu na własność Gminy Bystrzyca Kłodzka. Poinformowała, że      
Komisariat Policji w Bystrzycy Kłodzkiej pismem z dnia 09.03.2010r. przesłał do tut. 
urzędu kopię dyspozycji usunięcia pojazdu marki Fiat 126p o nr rejestracyjnych DKL 4X54 
z dnia 16.02.2009 r. celem orzeczenia przepadku pojazdu na rzecz gminy na podstawie 
art. 50a ustawy Prawo o ruchu drogowym. Pojazd ten został porzucony na miejscu 
zdarzenia drogowego. Prowadzone postępowania Policji do dnia 12.02.2010 r. nie 
doprowadziły  do ustalenia właściciela tego pojazdu. Zgodnie z treścią art. 50a ust. 2 
ustawy z dnia 20 czerwca 1997 r. - Prawo o ruchu drogowym pojazd pozostawiony bez 
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tablic rejestracyjnych lub pojazd, którego stan wskazuje na to, że nie jest on używany, 
może zostać usunięty z drogi przez Straż Miejską lub Policję. Pojazd taki nieodebrany na 
wezwanie gminy przez uprawnioną osobę w terminie 6-ciu miesięcy od dnia usunięcia, 
uznaje się za porzucony z zamiarem wyzbycia się i przechodzi na własność gminy z mocy 
ustawy. Przepis ten stosuje się również do pojazdu, co do którego nie ustalono w terminie 
6-ciu miesięcy osoby uprawnionej do jego odbioru. Zgodnie z § 8 pkt 2 rozporządzenia 
Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji z dnia z dnia 16 października 2007 r.  
w sprawie usuwania pojazdów, o przejęciu pojazdu na własność gminy orzeka rada 
gminy. 
Pojazd wymieniony w uchwale został usunięty w trybie art. 50a Prawa o ruchu drogowym. 
Mimo podjętych działań nie ustalono osoby uprawnionej do odbioru pojazdu. Jest to wrak, 
który nie nadaje się do dalszej eksploatacji, a po jego przejęciu na własność Gminy 
Bystrzyca Kłodzka podlegać będzie złomowaniu.  
Z uwagi na powyższe koniecznym jest podjęcie niniejszej uchwały. 
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 21 kwietnia 2010 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
chwały Rady Miejskiej w sprawie stwierdzenia przejęcia pojazdu na własność Gminy 
Bystrzyca Kłodzka. 
    W związku z tym, że nie było uwag i głosów w dyskusji ze strony radnych, 
Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały. 
     Rada w obecności 20 radnych, w głosowaniu jawnym, 20 głosami za, jednogłośnie 
podjęła:          

Uchwałę Nr LV/491/10 
w sprawie stwierdzenia przejęcia pojazdu na własność gminy 

- stanowiącą załącznik nr 5 - 
 
5. Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego projektu uchwały Rady Miejskiej 
i poprosił Panią Burmistrz o informację dotyczącą tego tematu 
1/ Renata Surma - Burmistrz - przedstawiła projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie 
utworzenia odrębnych obwodów głosowania, ustalenia granic i numerów oraz siedzib 
obwodowych komisji wyborczych. Poinformowała, iż zgodnie z art. 22 ust. 3 ustawy z dnia 
27 września 1990 r. o wyborze Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej tworzy się obwody 
głosowania w szpitalach i zakładach pomocy społecznej, jeżeli w dniu wyborów będzie     
w nich przebywać co najmniej 50 wyborców, a gdy liczba wyborców byłaby mniejsza, 
wówczas można utworzyć obwód głosowania po zasięgnięciu opinii kierownika szpitala 
lub zakładu pomocy społecznej. Stosownie do cyt. przepisów ustawy, rada gminy na 
wniosek wójta lub burmistrza, tworzy ww. obwody głosowania  najpóźniej w 45. dniu przed 
dniem wyborów, ustalając ich numery, granice oraz siedziby obwodowych komisji 
wyborczych.  
Utworzenie 2 obwodów głosowania w Domu Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej 
zostało pozytywnie zaopiniowane przez dyrektora zakładu. W przypadku Zespołu Opieki 
Zdrowotnej w Bystrzycy Kłodzkiej należy utworzyć obwód glosowania, ponieważ w dniu 
wyborów w szpitalu będzie przebywać ponad 50 wyborców. W związku z zarządzonymi na 
dzień 20 czerwca 2010 r. wyborami Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, zasadnym jest 
podjęcie przedmiotowej uchwały. 
2/ Teresa Słowińska - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów - poinformowała, że 
komisja na posiedzeniu w dniu 21 kwietnia 2010 r. zaopiniowała pozytywnie projekt 
chwały Rady Miejskiej w sprawie utworzenia odrębnych obwodów głosowania, ustalenia 
granic i numerów oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
   W związku z tym, że nie było uwag i głosów w dyskusji w temacie dotyczącym treści 
projektu uchwały ze strony radnych, Przewodniczący przystąpił do przeprowadzenia 
głosowania nad projektem uchwały 
     Rada w obecności 20 radnych, w głosowaniu jawnym, 20 głosami za, jednogłośnie 
podjęła:          

Uchwałę Nr LV/491/10 
w sprawie utworzenia odrębnych obwodów głosowania, ustalenia granic i numerów 
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oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
- stanowiącą załącznik nr 6 - 

 
 
Ad 6.  
Przewodniczący przystąpił  do realizacji punktu dotyczącego „Informacji Burmistrza”. 
Renata Surma - Burmistrz - przekazała informację o realizacji zadań gminy w okresie 
pomiędzy  sesjami (26.03.2010 r. – 23.04.2010 r.)  
1/ 29.03.2010 r. 
                    - Spotkanie z zespołem studentów i pracownikami z Akademii Górniczo- 
                       Hutniczej w Krakowie, w sprawie prac inwentaryzacyjnych  
                       i architektonicznych podziemnej trasy turystycznej w Bystrzycy Kłodzkiej; 
2/ 30.03.2010 r.  
                   -  Zebranie wiejskie w Starej Bystrzycy, w sprawie przystąpienia sołectwa  
                       Stara Bystrzyca do programu Odnowy Wsi; 
3/ 31.03.2010 r. 
                   -  Spotkanie z dyrektorem, jego zastępcą i kierownikiem Wydziału Marketingu  
                       i Rozwoju Polskiego Górnictwa Naftowego i Gazownictwa S.A. – Gazownia 
                      Wałbrzyska w sprawie zgazyfikowania miejscowości Długopole-Zdrój  
                      i Długopole Dolne;  
                   -  Oficjalne otwarcie Zakładu Opiekuńczo-Leczniczego w Szpitalu w Bystrzycy  
                      Kłodzkiej; 
4/ 06.04.2010 r. 
                   -  Spotkanie z p. Czesławem Adamowiczem właścicielem pałacu w Kaleniu,  
                       w sprawie wykupu pałacu w Gorzanowie; 
5/ 07.04.2010 r. 
                   -  Spotkanie z p. Markiem Baweckim prezesem PKS S.A. w Kłodzku 
                       i p. Józefem Brachem – Kierownikiem Placówki Terenowej PKS w Bystrzycy  
                       Kłodzkiej w sprawie przekazania biurowca w Wilkanowie, na rzecz gminy  
                       Bystrzyca Kłodzka na cele mieszkalne; 
6/ 12.04.2010 r. 
                   -  Spotkanie z przedstawicielem konserwatora zabytków w sprawie ratowania  
                       pałacu w Gorzanowie; 
7/ 14.04.2010 r. 
                  - Spotkanie z p. Krzysztofem Baldym starostą powiatu kłodzkiego, prezesem  
                     PKS S.A. p. Markiem Bawarskim w sprawie przekazania budynku biurowca  
                     w Wilkanowie Gminie Bystrzyca Kłodzka z przeznaczeniem na cele  
                     mieszkaniowe;  
                 -  spotkanie z przedstawicielami Bazy Turystycznej w Międzygórzu  
                     i przedstawicielami Nadleśnictwa Międzylesie  w  sprawie umożliwienia  
                     przejazdu turystów z Międzygórza, drogą  Izabeli na Czarną Górę.  
                     Nadleśnictwo Międzylesie będzie wydawało za odpłatnością poszczególnym  
                     domom wczasowym zezwolenia (karty wjazdu) na wjazd  na Czarną Górę w  
                     ruchu wahadłowym, określonych godzinach. Ustalono następne spotkanie na  
                     dzień 27.04.2010 r. w sprawie omówienia utrzymania zimowego ww. drogi;  
                -   Posiedzenie Rady Społecznej ZOZ Bystrzyca Kłodzka w celu zaopiniowania  
                    zakupu przez bystrzycki Szpital aparatu holter i aparatu rtg, z wykorzystaniem  
                    środków Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska; 
8/ 15.04.2010 r. 
                  - Spotkanie w sprawie dalszego zagospodarowania placu przy ul. Konopnickiej  
                    10 (plac zabaw, garaże, oświetlenie, parking); 
                 -  przekazanie pomocy Gminy Bystrzyca Kłodzka poszkodowanym w pożarze  
                    w Międzygórzu; 
9/ 20.04.2010 r.  
                  - Spotkanie z przedstawicielami Wydziału Inwestycji Dolnośląskiego Urzędu  
                     Wojewódzkiego we Wrocławiu w sprawie dofinansowania remontu  
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                     ul. Orężnej w Bystrzycy Kłodzkiej oraz oświetlenia z tzw. „schetynówek”.  
                     Gmina może rozpocząć już prace przetargowe i roboty w związku z tym, że  
                    wniosek został złożony w ubiegłym roku i są zarezerwowane środki na ten  
                    cel w budżecie gminy. Po otrzymaniu faktury nastąpi rozliczenie 50 % środki  
                    zewnętrzne, 50% środki własne; 
                 - Spotkanie z pełnomocnikiem p. Doroty Finz właścicielki pałacu w Gorzanowie  
                   w sprawie sprzedaży przedmiotowej nieruchomości;  
                 - Spotkanie z dyrektorem Delegatury Ministerstwa Skarbu Państwa we  
                   Wrocławiu w sprawie przekazania na rzecz Gminy Bystrzyca Kłodzka budynku  
                   przy ul. Strażackiej  3 w Bystrzycy Kłodzkiej na cele mieszkaniowe oraz działki  
                   nr  61/2 wraz ze studnią w obrębie Niedźwiedna na rzecz Gminy Bystrzyca  
                   Kłodzka; 
10/ 21.04. 2010 r. 
                 - Spotkanie z prezesem firmy BELAFIR Sp. z o.o. w sprawie inwestycji,  
                   w podstrefie w Bystrzycy Kłodzkiej Wałbrzyskiej Specjalnej Strefy  
                   Ekonomicznej w Wałbrzychu. Podjęto ostateczną decyzję o lokalizacji zakładu  
                   w Bystrzycy Kłodzkiej; 
                - Spotkanie z przedstawicielem TVP O/Wrocław w sprawie nagrania filmu 
                  o Mariannie Orańskiej w Międzygórzu. Prezentacja nagrania odbędzie się  
                  m.in. w Brukseli.  
 
Ad 7. 
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji  punktu „Zapytania radnych”.  
2/ Jan Szkwarek - radny - mówi, że dowiedział się, iż będą prowadzone wykopy pod 
gazociąg w Wilkanowie, a mieszkańcy tej miejscowości też chcieliby się do niego 
podłączyć, a nie będą mogli, więc pyta dlaczego? Pyta też, kiedy ruszy remont dachu 
remizy strażackiej w Pławnicy. Kolejna sprawa, którą porusza, to ZBK. Mówi, że martwi go 
bardzo wysoki wynik ujemny na koniec roku. Pyta więc p. Burmistrz, co zamierza z tym 
zrobić, czy przekształci ten zakład, czy co, aby na koniec bieżącego roku ten wynik był 
lepszy?  
3/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że pewnie w tym roku nic nie da się zrobić, jeśli 
chodzi o ZBK. Natomiast zaznacza, że w sprawozdaniu jest napisane dlaczego jest taki 
wynik ujemny (ponad 500 tys. zł, to przede wszystkim już nieściągalne kwoty – w tej 
kwocie są ujęte lokale użytkowe, które już dawno zostały zdane i pewnie nigdy nie będzie 
ściągalności za nie). Oprócz tego zobowiązania, to m.in. niewypłacone 13-tki na koniec 
roku, które dopiero miały być wypłacone do 31 marca i były.  Tak więc na dzień dzisiejszy, 
ta kwota byłaby już niższa, ale na posiedzeniu Komisji Budżetu i Finansów wspominała 
też o tym, że wiele wniosków poszło do sądu, aby móc wyegzekwować te środki, które są 
możliwe do wyegzekwowania. Przypomina też i dziękuje, że została podjęta uchwała, 
która weszła już w życie o dalszej bonifikacie 98% jeśli chodzi o sprzedaż mieszkań, więc 
ma nadzieję, że to w sposób naturalny spowoduje, iż będzie więcej wspólnot, które będą 
mogły być zarządzane nie tylko przez ZBK, ale też przez inne podmioty, co być może 
spowoduje, że będzie można zrobić pewną restrukturyzację w ZBK.  
Jeśli chodzi o gazociąg we wsi Wilkanów, to gmina nie ma na to wpływu, gdyż inwestorem 
jest Zakład Gazownictwa. Natomiast w Wilkanowie jest planowana stacja redukcyjna,  
z której będzie prowadzone przyłącze przez tory kolejowe, rzekę i będzie wychodziło  
w Długopolu Dolnym przy istniejącym na razie brodzie, obok posesji św. p. Pieczączyka. 
Nie wie więc, czy z tego miejsca w Wilkanowie akurat wiele osób mogłoby skorzystać  
z przyłączenia się do sieci gazowej, ale będzie rozmawiała z przedstawicielami 
gazownictwa, czy byłaby taka możliwość.  
Odnoście remontu remizy strażackiej w Pławnicy, to była tam p. Lucyna Biniek, która 
zajęła się projektem remizy. Dodaje też, że nasza gmina podpisała porozumienie ze 
Starostwem Powiatowym w Kłodzku i od 1 maja br. p. Bartłomiej Luniak, który mieszka  
w Kłodzku - będzie pracował w Starostwie, a p. Lucyna Biniek, która pracuje w Starostwie,  
a mieszka w Bystrzycy Kłodzkiej, będzie pracowała w naszym UMiG w Wydziale 
Urbanistyki i Planowania, na co pozwala nam znowelizowana ustawa o pracownikach 
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samorządowych. Ma więc nadzieję, że projekt do końca kwietnia powinien być wykonany 
przez p. Lucynę Biniek.  
4/ Ryszard Krząstek - radny - pyta o kompetencje p. Biniek, czy będzie tu wykonywała 
podobne zadania, jak w Kłodzku? 
5/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że nasza gmina nie wydaje pozwoleń na budowę,  
a p. Biniek wydawała takowe, ale z jej kompetencjami może spokojnie pracować przy 
decyzjach o warunkach zabudowy. Ma też nadzieję, że p. Biniek w pewnym stopniu 
będzie dla nas odpowiednią osobą, jeśli będziemy mieć pewne kosztorysy, czy np. 
uzgodnienia, co do wykonania jakichś rzeczy, chociażby w niektórych naszych budynkach 
i obiektach.  
6/ Jan Szkwarek - radny - mówi, że p. Biniek była w remizie strażackiej wraz  
z p. Maciejem Krukiem, ale byli tam dwie minuty – taką informację ma od gospodarza tej 
remizy i kierowcy. Pyta, że skoro byli tylko chwilę i nie dokonali żadnych pomiarów, to na 
podstawie czego wykonają jakiś konkretny kosztorys?   
7/ Andrzej Wziątek - radny - mówi, że z podziwem i szacunkiem obserwuje na każdej 
sesji obecność p. Kierownik CIS-u, OPS-u, ZBK, ale martwi go, jako Przewodniczącego 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu, że od kilku miesięcy nie widzi na sesjach szefów 
placówek kulturalnych typu Biblioteka, Dom Kultury, Muzeum Filumenistyczne. Pyta, czy 
otrzymują oni zaproszenia, czy nie powinni oni być obowiązkowo na sesjach, bo w końcu 
jest to tylko raz w miesiącu, więc uważa, że jakoś można wygospodarować czas, aby tu 
uczestniczyć.  
8/ Renata Surma - Burmistrz - mówi, że otrzymują zaproszenia i zawsze informują ją  
o tym, jeśli nie mogą być na sesji, podając powód nieobecności.  
 
Ad 8. 
    Przewodniczący w punkcie dotyczącym „Informacji Przewodniczącego Rady”.  
Poinformował, że do Biura Rady wpływają pisma wymagające opinii i te są kierowane od 
razu do rozpatrzenia przez komisje stałe.  
Poza tym do Biura Rady wpłynęły też pisma od: 
    a/ od Wojewody Dolnośląskiego w sprawie pisma pana Krystiana Sęgi, który –  
        odwoływał się do Wojewody o unieważnienie uchwały zebrania wiejskiego i uchwały  
        Rady w tej sprawie. Wojewoda nie znalazł podstaw do uchylenia tych uchwał.  
        Następnie treść tego pisma odczytał. 
    b/ od Pana Wiesława Czermaka - o dofinansowanie wydania albumu przez niego  
        przygotowanego pod tytułem: „Bystrzyca Kłodzka miejsca i ludzie w latach 1946 -  
        2009 r.” – pismo to również odczytał.  
    c/ od Wojewody Dolnośląskiego - zarządzenie nr 78 z dnia 29 marca 2010 roku  
        w sprawie ustalenia liczny radnych Sejmiku Województwa Dolnośląskiego, radnych  
        rad powiatów i rad gmin w Województwie Dolnośląskim, oraz obwieszczenie z dnia   
        6 kwietnia 2010 roku w sprawie podania do publicznej wiadomości ww. zarządzenia.  
        W zarządzeniu ustalono według stanu ewidencji ludności na dzień 31 grudnia  
        2009 r., liczbę radnych wybieranych do poszczególnych rad. Jeśli chodzi o naszą  
       gminę, to od następnej kadencji ilość radnych będzie wynosiła 15.  
Następna sesja planowana jest w miesiącu maju i wiodącymi tematami będą: 
    a/ ochrona zabytków, 
    b/ realizacja inwestycji na terenie gminy. 
Przypomniał również, że za tydzień upływa termin złożenia oświadczeń majątkowych za 
rok 2009. 
 
Ad 9.  
1/ Przewodniczący przystąpił do realizacji kolejnego punktu „Sprawy różne i wolne    
wnioski”.  
2/ Edward Rojek - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - porusza temat spółek - uważa, że to 
nic dobrego. Mówi, że miał być u niego na budynku położony tynk, ale nie zostało 
położony ani kawałek. Zgłasza też zastrzeżenia do pracy ZBK, ponieważ jego żona będąc 
w tym zakładzie, aby zasięgnąć informacji, została zbywana przez pracowników. Kolejna 
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sprawa, to remont dachu w budynku, który zamieszkuje. ZBK tłumaczy, że nie ma 
pieniędzy, a z dachu woda przecieka do środka budynku. Na strychu jeden chłopak miał 
kawalerkę i co chwilę lutował i łatał dziury na dachu, ale to było źle, bo ktoś sobie tego nie 
życzył. Jest to budynek przy drodze w opłakanym stanie - ludzie chodzą patrzą, a „Wam” 
nie zależy na tym, aby jakoś to wyglądało. Chodzą tam dzieci, a cegły lecą - może jak 
kogoś zabije, to wtedy coś zacznie się robić w tej sprawie. Prosi p. Burmistrz, aby zrobiła 
cos w tej sprawie. Odnośnie Straży Miejskiej mówi, iż jest ona tylko po to, że jak ktoś źle 
stanie samochodem, to wlepia się od razu kierowcy mandat, a jak wandale niszczą  
i wywracają kosze ze śmieciami, to tego nie widzą. Pyta więc, po co taka Straż Miejska? 
3/ Renata Surma - Burmistrz - odnośnie braku remontu budynku przy ul. Zamenhofa 
3 i 3 a, gdzie oba budynki tworzą jedną wspólnotę, gdyż nie sposób jest fizycznie 
wyodrębnić te dwie nieruchomości. Informuje, że potrzebna jest uchwała wspólnoty, żeby 
móc wyremontować dach i wykonana elewację. Z tym jednak jest problem, ponieważ są 
konflikty pomiędzy mieszkańcami, gdyż osoby, które wykupiły mieszkania, nie wyrażają 
zgody. Miało to zostać zaskarżone do sądu, gdyż byłaby to najprostsza droga, ale jeszcze 
nie tego nie uczyniono. Mówił też p. Rojek o tym, że pewne pomieszczenia były 
zaadoptowane na mieszkania. Potwierdza, ze były takie i najprostszą sprawą było 
dopisanie tych pomieszczeń do umowy najmu lokalu, na co nie było wyrażonej zgody, 
dlatego też nie można użytkować tych pomieszczeń. Jeśli chodzi o Straż Miejską, to 
niektóre ich kompetencje zostały zwiększone od miesiąca lutego i to nie jest tak, ze tylko 
karzą za źle zaparkowane samochody, ale np. ostatnio udało się straży złapać osobę, 
która dopuściła się czynu wandalizmu, pisząc po kielichu piaskowym na Górze Parkowej. 
Tak więc mamy sprawcę - jest to młodzież i rodzice będą musieli na własny koszt te 
napisy usunąć.  
4/ Roman Bogdał - radny - w związku z tym, że dziś rozpoczęto sesję „sportowo” to 
poinformował, że w dniu wczorajszym odbyły się Mistrzostwa Dolnego Śląska w biegach 
przełajowych i wzięła w nich udział pięćdziesięciu osobowa reprezentacja naszej gminy.  
Była tam robiona klasyfikacja gmin i nie ma jeszcze oficjalnie wyników, które miejsce 
zajęła nasza gmina, ale ma nadzieję, że po raz pierwszy będziemy cieszyć się ze 
zwycięstwa, gdyż uzyskaliśmy bardzo dobre wyniki indywidualnie. Były to biegi od szkół 
podstawowych od dzieci najmłodszych, a następnie wymienił najlepsze miejsca i nazwiska 
uczniów naszych szkół oraz nazwiska seniorek (trenerzy i nauczyciele) w tym siebie, gdyż 
zdobył I miejsce.  
5/ Jan Szkwarek - radny - wypowiada się odnośnie starego budynku przy byłym PGR 
w Idzikowie, który się wali i pyta, czyją on jest własnością - czy gminy, czy Agencji Skarbu 
Państwa? Uważa, że czas najwyższy, żeby z tym budynkiem coś zrobić.  
6/ Adam Popławski - radny - poinformował, że ten budynek idzie teraz do wyceny  
i następnie do sprzedaży.  
7/ Andrzej Wziątek - radny - pyta p. Przewodniczącego, kiedy będziemy gościć 
zaprzyjaźnioną Gminę Kaźmierz, gdyż podczas przerwy w dzisiejszych obradach 
zapytano go o to, a on nic na ten temat nie wie.  
8/ Przewodniczący - poinformował, że trwają rozmowy w tej sprawie, odnośnie ustalenia 
terminu, gdyż terminy, które były dobre dla gminy Kaźmierz, dla nas nie były dogodne, i na 
odwrót, więc jeszcze do końca nie wiadomo, kiedy do nas przyjadą, ale na pewno jeśli 
będzie już znany termin, to poinformuje radnych o tym. Na pewno w nadchodzących 
obchodach Dni Miasta będzie delegacja z Gminy Kaźmierz.  
9/ Mieczysław Kamiński - mieszkaniec Bystrzycy Kłodzkiej - mówi, że wielokrotnie na tej 
sali rozmawialiśmy o polityce informacyjnej gminy i o Biuletynie Bystrzyckim i z przykrością 
musi powiedzieć, że ten biuletyn bardzo często dezinformuje mieszkańców, a nie udziela 
informacji. Ma ostatni numer i w wykazie zadań inwestycyjnych na rok 2010 jest jakiś 
dziwny zapis: przebudowa drogi ul. Orężna w Bystrzycy Kłodzkiej – realizacja przebudowy  
- nadzór inwestorski, czy zakup urządzenia wielofunkcyjnego (zakup urządzenia), budowa 
sali gimnastycznej w Wilkanowie – I i II etap w realizacji. Jest to napisane bez jakiejkolwiek 
daty, bez kwoty, bez kosztów, bez dokładnej informacji, więc uważa, że jest to 
dezinformacja. Porusza też temat umieszczonego w grudniowym biuletynie budżetu oraz 
jego poprawek w ostatnim numerze. Nie wszyscy mieszkańcy znają się na budżecie, więc 
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zastanawiają się nad tym, jak to może być, że dochody gminy wyniosą 44 mln zł,  
a wydatki 53 mln zł. Fachowcy sięgną sobie do uchwały budżetowej i znajdą deficyt oraz 
kredyt i będzie wiedział, ale inni mieszkańcy są dezinformowani. Uważa, że sprawy 
najistotniejsze dla gminy są za słabo przedstawiane w tym informatorze samorządowym. 
Mówi, że  zaczął się też sezon turystyczny, a w naszej gminie rozpocznie się od tej wielkiej 
„majówki”, ale jego zdaniem gmina nie jest do tego w ogóle przygotowana. Porusza też 
temat zamkniętej „Baszty Kłodzkiej” i pyta, kiedy tą gminę przygotujemy do normalnego  
sezonu turystycznego. Kolejny temat, który porusza, to wycinka drzew i zieleni w mieście, 
ponieważ wielu mieszkańców ma z tego powodu pretensje. Niektóre drzewa faktycznie 
trzeba usunąć, albo ogłowić, natomiast tak olbrzymia wycinka drzew np. na Górze 
Floriana, czy cmentarzu - nie była potrzebna. Zgodziłby się, aby kilka drzew wyciąć 
poniżej w parku, ponieważ odsłoniłyby one widok Bystrzycy, gdyż tam jest przepiękna 
panorama. Następnie porusza temat kontenerów w Bystrzycy Kłodzkiej mówiąc, że są 
przeładowane w wielu miejscach. Zakład Usług Komunalnych wywozi śmieci raz na jakiś 
czas, a jeśli wywozi, to zostawia pobojowisko.  
10/ Andrzej Wziątek - radny - nawiązując do wypowiedzi p. Kamińskiego mówi, że on tez 
boleje nad wyciętymi drzewami, ale istniej pilna potrzeba w naszej gminie, żeby je usunąć. 
Porusza temat wyciętych drzew w Idzikowie – te drzewa pięknie wyglądają, jak stoją,  
a jak zaczęto wycinać, to okazało się, że w połowie są spróchniałe i zagrażają 
bezpieczeństwu i życiu. Wiele też takich drzew mamy w kierunku Polanicy. Jest on za 
ochroną przyrody, ale jeśli trzeba wyciąć drzewo, to należy to zrobić. Jeśli chodzi o Górę 
Parkową – on też jest za odsłonięciem tej pięknej panoramy Bystrzycy, która zarosła przez 
65 lat, bo nic nie poczyniono w tym kierunku. Jest tam też spróchniałych kilka drzew, ale 
problem jest z drzewami na prywatnych posesjach.  
11/ Renata Surma - Burmistrz - poinformowała, że „Baszta Kłodzka” będzie czynna od  
1 maja br. - w tej chwili trwają tam prace porządkowe. Co do drzew, to są one wycinane 
dopiero po  uzyskanej decyzji starostwa. Jeśli chodzi o cmentarz, drzewa były wycinane 
na koszt zarządcy cmentarza, dlatego była zgoda gminy, aby to drzewo było również 
przez nich zagospodarowane. Odnośnie wywozu śmieci, to jeśli tylko otrzymuje 
informacje, że gdzieś śmieci zalegają, to oczywiście ZUK wywozi. Nie było takiej sytuacji, 
że jeśli ktoś nam zgłosił, iż są gdzieś śmieci, to nie zostały uprzątnięte. Natomiast wie, do 
czego p. Kamiński zmierza – pewnie do tego, gdzie te śmieci są wywożone, a to  
w związku z tym, że p. Marek Jagódka zausterkował, czy zaskarżył pewne decyzje 
wydane przez Starostę, jeśli chodzi o inwestycje w Ścinawce. Dlatego też zostały 
wstrzymane przyjęcia śmieci w Ścinawce. Na dzień dzisiejszy nasza gmina wozi śmieci do 
Paczkowa. Ma nadzieję, że do końca maja wszystkie dokumenty będą już w gotowe, jak 
również na tyle wykonana inwestycja w Ścinawce, gdzie będzie mogło wysypisko 
przyjmować śmieci. Wywozimy śmieci do Paczkowa, ponieważ tam składowanie 1 tony 
śmieci jest to kwota około 190 zł. Propozycję złożyła naszej gminie również stacja 
przeładunkowa w Kłodzku, ale za kwotę 290 zł za tonę. Jeśli wysypisko śmieci  
w Ścinawce nie powstanie, taki będzie waśnie problem. Na dzień dzisiejszy jeszcze działa 
i tylko do końca tego roku kompostownia w Lądku-Zdroju, przyjmuje jeszcze śmieci 
Polanica-Zdrój. Tak więc wszyscy będziemy mieć problem, jeśli Ścinawka nie wykona 
inwestycji do końca roku.  
12/ Irena Stawiarska - radna - podziękowała w imieniu mieszkańców ulicy Konopnickiej 
za piękne nasadzenia drzew.  
13/ Przewodniczący – na zakończenie poprosił, aby uczcić minutą ciszy pamięć ofiar 
terroru stalinowskiego, których groby znajdują się w Katyniu i nie tylko.  
 
Wnioski z sesji: 
Sekretarz sesji poinformował, że nie wpłynął do niego na piśmie żaden wniosek: 
 
 
Ad 10. Zamknięcie obrad 
      Wobec wyczerpania porządku obrad - Przewodniczący podziękował sekretarzowi sesji 
za pełnienie odpowiedzialnego obowiązku oraz radnym za czynny udział i  z a m k n ą ł    
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o b r a d y  pięćdziesiątej piątej sesji Rady Miejskiej V kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej  
o godz. 12.30 
 
Protokołowała: Wioletta Regulska 
 


